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I u 2020. Grad Kastav će u svim segmenti-
ma života građana zadržati visok standard. 
Najveće proračunsko izdvajanje i dalje 
ostaje za predškolski odgoj, gotovo 20 
posto proračuna, u čemu smo izjednačeni 
s, primjerice, Ljubljanom gradom koji se 
često ističe kao uzor u razvijanju skrbi o 
djeci. Nastavlja se s podržavanjem razvoja 

nadstandarda u osnovnom školstvu kroz sufinanciranje 
produženog boravka, rad socijalnog pedagoga, logo-
peda, natjecanja, rad Glazbenog odjela, prijevoz učen-
ika… a povećat će se i broj stipendija za srednjoškolce i 
studente, kako za izvrsne, tako i za one slabijeg imovin-
skog stanja.

U kontinuitetu će se provoditi i svi socijalni programi 
i zaštita naših potrebitih građana i obitelji kroz sufinan-
ciranje troškova stanovanja, socijalnu pomoć, sufinanci-
ranje marendi i udžbenika, pučke kuhinje… Povećat će 
se i preventivna zdravstvena skrb kroz edukativne pro-
grame, preventivne preglede, a posebna pažnja posvetit 
će se djeci s teškoćama u razvoju kroz sufinanciranje te-
rapija koje pune znače u njihovom razvoju.

Razvoj projekata nužan 
za novi uzlet grada

I u 2020. nastavlja se s poticanjem gospodarstva i 
razvoja turizma  kroz sufinanciranje kamata, subvencije 
poduzetnicima i uz suradnju s Turističkom zajednicom.

Visoka razina kvalitete života građana ogleda se i kroz 
održavanje komunalne infrastrukture, ali i kroz izgra-
dnju. U tijeku su radovi na novom groblju, projekti-
ranje ceste za radnu zonu Žegoti, završetak projekta 
nove LED javne rasvjete u cijelom gradu, te početak 
izgradnje Sportsko -rekreacijskog centra. Nastavlja se s 
gradnjom novih dječjih igrališta, razvojem Wi-Fi mreže, 
ekološkim projektima i projektima prijavljenim na eu-
ropske fondove poput Kastav Smart Start inkubatora 
i projekta uređenja Crekvine i Lokvine u sklopu stra-
teškog projekta Urbane aglomeracije Rijeka - Povežimo 
se baštinom. 

Sve je to uvod u novi razvojni uzlet grada koji nije mo-
guć bez novih velikih projekata čiji se začeci već vide u 
proračunu za 2020. godinu. Prije svega, to su izgradnja 
garaže u centru grada, pripreme za izgradnju nove škole 
i vrtića u Rešetarima, te izgradnja Centra kulture. Ove 
kapitalne investicije osigurat će kontinuitet razvoja Ka-
stva kao grada ugodnog za život.

uvodnik

U 2020. GODINI GRAD KASTAV ZADRŽAVA VISOK STANDARD  
U SVIM SEGMENTIMA
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projekti

I.  
POKRENUTI  

- U TIJEKU
1.  Rekonstrukcija županijske 

ceste – RZ Žegoti - Žegoti
-  odabran izvođač i sklopljen 

ugovor, očekuje se početak ra-
dova u suradnji sa Županijskom 
upravom za ceste i riječkim 
Vodovodom i kanalizacijom

2.  Modernizacija javne rasvjete
-  provode se kontinuirano rado-

vi i zamjena lampi 
-  prijenos sredstava od strane 

HBOR-a, podnesen treći za-
htjev za povlačenje sredstava

3.  Sportsko-rekreacijski centar
-  održani sastanci s podugovara-

teljima, korigirani troškovnici 
i projekti

-  pokrenut ponovljeni postupak 
javne nabave 

4.  Novo gradsko groblje 
4.1. – Mrtvačnica
- završetak izgradnje 
4.2. – Ukopna polja
-  dobivena građevinska dozvola, 

ugovaranje nadzora i prijava 
gradilišta

-  priprema aneksa s izvođačem
-  početak radova 
4.3. – Pristupna cesta 
-  priprema dokumentacije za 

javnu nabavu i sporazuma s 
VIK-om

5.  Dom kulture 
-  održani sastanci s projektanti-

ma i izvršena analiza idejnog 
rješenja

-  pripreme za ugovaranje glav-
nog projekta u 2020. godini 

6.  Kanalizacija – Spinčići-Trinaj-
stići (Liburnijske vode) 

-  ishođenje građevinske dozvole 
i pokretanje javne nabave

7.  Dječja igrališta 
-  u izradi tri projekta
-  realizacija tijekom 2019. i 

2020.

8.  Provedba prometnih rješenje
-  sukladno izrađenim i usvoje-

nim projektima

9. eMOBILNOST  - postava 
punionice za električna vozila
-  potpisan ugovor s HEP-om
-  očekuje se skora realizacija

10. Nabava električnog vozila 
(vozilo za cca 6 osoba)
-  odobreno sufinanciranje Fon-

da za zaštitu okoliša i energet-
sku učinkovitost

11.  Nova web stranica Grada
-  izvršene analize i sastanci te 

prikupljanje dokumentacije

12.  Aplikacija - KastAPP
-  u pripremi

II.  
PRIJAVLJENI

1.  Bedemi – Malinica i zapadni 
zid do Crkve

-  prijavljeno na javne potrebe 
za 2020. godinu (Ministarstvo 
kulture)

-  traženi iznos - 500.000 kn 
(ukupan iznos 814.500,00 kn)

2. Pametni grad 
-  prijavljeno na natječaj FZO-

EU-a

-  traženi iznos (max.) 
200.000,00 kn (ukupan iznos 
548.506,25 kn)

III.  
EU PROJEKTI 

a) U TIJEKU
1.  „KaSTAV-grad sa stavom pre-

ma otpadu“ – 2018.-2020.
-  kontinuirana provedba planira-

nih aktivnosti

2.  „Kastafski vrtić –cjelodnevni 
rad“

-  poslana 4 zahtjeva za nadokna-
dom sredstava

3.  Spremnici za odvojeno priku-
pljanje otpada

-  u suradnji s Ministarstvom 
zaštite okoliša i energetike i 
FZOEU; čeka se nabava

4.  WiFi4EU - uvođenje besplat-
nog Wi-Fi-a

-  odrađeni detaljni obilasci 
terena

-  čeka se ponuda

5.   Uvođenje e-računa - projekt 
InLoRe

-  provedene aktivnosti
-  potvrđeno završno izvješće
-  Ministarstvo gospodarstva 

šalje zahtjev za refundacijom

6.  „Europe Goes Local – Su-
pporting Youth Work at the 
Municipal Level“

-  u studenom krenule prve 
aktivnosti

7.  „Poboljšanje vodno-komu-
nalne infrastrukture na po-
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dručju aglomeracije Rijeka“
-  provodi VIK
-  proveden postupak nabave uz 

žalbu

b) PRIJAVLJENI
1.  Smart start Kastav (inkuba-

tor) - Urbana aglomeracija
-  u tijeku postupak administra-

tivne provjere i evaluacije
-  poslani odgovori na tražena 

pojašnjenja
-  očekivani rezultati do kraja 

2019. godine
-  vrijednost projekta - uku-

pno prihvatljivi troškovi 
3.749.942,07 kn

2.  Deinstitucionalizacija 
-  Uređenje doma Rubeši
-  Uređenje doma Brnčići
-  projekt ušao u odabrane pro-

jekte za provjeru i evaluaciju
-  vrijednost projekta - uku-

pno prihvatljivi troškovi 
6.187.716,85 kn

3.  Revitalizacija bivšeg indu-
strijskog postrojenja Preda

- Urbana aglomeracija
-  u postupku administrativne 

provjere
-  vrijednost projekta - uku-

pno prihvatljivi troškovi 
11.998.714,11 kn

IV.  
REALIZIRANI 

PROJEKTI
1.  Kastav e-bike sustav
-  postavljanje nadstrešnice za 

e-bicikle
-  osmišljavanje i provedba susta-

va upravljanja

-  sufinanciranje Ministarstva 
turizma

2.  Nabava e-bicikala
-  sufinanciranje FZOEU-a

3.   Bedemi – sjeverni zid i kula 
Žudika

-  sufinanciranje Ministarstva 
kulture

4.  Spomen park Rubeši
-  obnova spomenika, parka i 

uređenje dječjeg igrališta
-  sufinanciranje Primorsko-go-

ranska županija

5.  Razvoj difuznog vrtića
-  odobreno sufinanciranje 

PGŽ-a 400.000 kn 
-  radovi - Skalini Istarskog tabo-

ra 1, Školska 6 i Školska 8

6.  Uređenje šetnica kroz Lozu i 
Lužinu

-  postavljanje novih putoka-
za, info ploča (novi vizualni 
identitet)

-  sufinanciranje PGŽ-a

7.  Uređenje pješačkih staza

8.  Izgradnja vodovodnog ogran-
ka Kudeji-Rupnjak

9. Kuća Belice 
-  unutarnje uređenje i uređenje 

postava

V.  
NA ČEKANJU  

- u pripremi 
1.  Uređenje Crekvine i Lokvine - 

EU projekt (ITU)
-  strateški projekt Urbane aglo-

meracije Rijeka

-  pripremljena dokumentacija
-  očekuje se skora objava natje-

čaja
-  vrijednost projekta cca 8,5 

milijuna kuna

2.  Solarna elektrana na Školskoj 
sportskoj dvorani

-  pronalazak mogućih načina 
realizacije

3.  Analiza i uređenje prometa u 
staroj jezgri

4.  Javna garaža u staroj gradskoj 
jezgri

5.  Prodaja zemljišta - Trgovački 
centar Ćikovići

-  rješavanje imovinsko-pravnih 
pitanja

-  zaključen natječaj, pripremljen 
ugovor

6.  Rotor - Rešetari/Ćikovići - 
spoj s cestom D409

-  izrada prometnog rješenja

7.  Cesta D409
-  uris ceste
-  analiza i priprema troškovnika 

za završetak ceste

8.  Rješavanje imovinsko-prav-
nih odnosa s RH

-  izvršena analiza
-  prikupljanje dokumentacije

9.  Evidentiranje komunalne 
infrastrukture i pokretanje 
postupka upisa

10. Interpretacijski centar Vin-
centa i Ivana iz Kastva
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razgovor

VLČ. MARINKO 
KAJIĆ,  
NOVI ŽUPNIK 
KASTAVSKE 
ŽUPE SV. JELENE 
KRIŽARICE

Kad sam čuo da 
idem u Kastav, bio 
mi je izazov iako se 
mi svećenici nikad 
ne mjerimo jedni s 
drugima

U rijetkim trenucima 
odmora rado sviram 
orgulje i gitaru, a 
volim i prošetati, te 
zaigrati stolni tenis i 
pikado

Župnik će sada voditi više 
računa o sakramentalnom 
životu vjernika i na to ću staviti 
naglasak. Možda sam malo 
više onaj koji želi mir u crkvi, 
red i pristojnost što su ljudi već 
osjetili i vidjeli. Želja mi je da 
uključim što više djece i mladih 
u aktivnosti u župi

Sa zadnjim danima kolovoza, Župa 
sv. Jelene Križarice dobila je no-
vog župnika – vlč. Marinka Kaji-
ća. Došao je na mjesto umirovlje-

nog vlč. Franje Jurčevića koji je u Kastvu 
služio puna četiri desetljeća i simbolično 
se oprostio zadnjom misom početkom stu-
denog. Bio je župnik u Crikvenici, Brgudu 
i kapelan u Kosom tornju. Svećenik je već 
12 godina, rodom iz Radunica općina Žep-
če u BiH, a u Rijeci je završio Teološki fa-
kultet gdje je i 2007. zaređen za svećenika. 

Kakvi su prvi dojmovi nakon nekoliko 
mjeseci provedenih u Kastvu?

Dužnost svećenika je pastoralni rad i već 
sada vidim da me čeka dosta posla jer ima 
i puno vjernika u Kastvu. Župa je velika i 
zahtjevna i stalna prisutnost svećenika je 
potrebna u svim segmentima života. Naža-
lost, čini mi se da ima mnogo sprovoda i 
volio bih da je odnos krštenih i umrlih veći 
u našoj župi.

Svaki svećenik ima svoj način rada i na-
kon 40 godina župljani osjećaju promjene. 
Na što ćete staviti naglasak u svom radu?

Sa sobom sam donio jedan drugačiji na-
čin rada u kojem ništa ne odstupa od ono-
ga što je u crkvi uvriježeno. Svaki od nas 
ima svoj način radi i sigurno uvodi neke 
nove ideje. Sa župnim suradnicima radim 
na osnivanju dječjeg crkvenog zbora, ra-
dit ćemo i na susretu mladih, a s obzirom 
na veličinu župe potrebna je i treća sveta 
misa. Sada imamo dvije, u 8 i 11 sati, ali s 
vremenom planiramo i treću u večernjim 
satima. Za razliku od okolnih župa, u Kas-
tvu je specifičan položaj crkve koja je veli-
ka i prekrasna ali dislocirana od parkinga i 
otežano je doći starijima i slabije pokret-
nim ljudima. 

Voditi više računa o sakramentalnom 
životu vjernika i na to ću staviti naglasak. 
Možda sam malo više onaj koji želi mir u 
crkvi, red i pristojnost što su ljudi već osje-
tili i vidjeli. Želja mi je da uključim što više 
djece i mladih u aktivnosti u župi. Već sada 
smo uveli svetu misu svaki dan u 18 sati uz 
one nedjeljne i uvijek ima vjernika što mi 
je jako drago.

Da li Vam je dolazak u Kastav bio izazov?
Kad sam čuo da idem u Kastav, bio mi 

je izazov iako se mi svećenici nikad ne 
mjerimo jedni s drugima. Vjernici se ne bi 
trebali vezivati na svećenika već na svoju 
crkvu i Boga iako je to u praski drugačije i 
razumljivo. U crkvi ne smije biti privilegi-
ranih, onih koji imaju svoje čuvano mjesto 
i to svima treba biti jasno. Crkva je mjesto 
molitve i mjesto gdje treba biti zajedniš-
tvo. Trudim se da upoznam što više ljudi, 

Andrea Bralić
Piše

Svaki svećenik ima svoj način rada – vlč. Marinko Kajić
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običaja, događaja… i svemu ću polako dati 
svoj pečat. Primjerice, zornice su bile u 7 
sati, no po meni je to prekasno i tada već 
ljudi idu na posao i sada su u 6 i 30 sati. 

Dolazi nam prosinac i vrijeme Božića. 
Crkva često kritizira komercijalizaciju 
ovog blagdana. Kakav je Vaš pogled na to?

Božić ne smijemo doživljavati kroz kon-
zumiranje, kroz strku i osjećaj da nešto 
moramo napraviti. Na prvom mjestu mora 
nam biti da pripravimo put Gospodinu i 
da radimo na sebi. A to je najteže. Svima 
nama je lakše mijenjati druge, a onaj trenu-
tak kad ostaneš sam sa sobom je malo teži. 
I važno je ono što nas Kristova Crkva uči, 
a to je služiti bližnjima, bratu čovjeku i biti 
Bogu zahvalni i s Njim kroz svijet kročiti. 
Kad čovjek to čini, ne treba se bojati nika-
kvih promjena. Najgore je kad čovjek misli 
da se ne treba mijenjati ali očekuje to od 
drugih oko sebe. To je teško. Komercijali-
zacija Božića je sveprisutna i advent traje i 
prije početka prosinca i Božić se izgubio. I 
medijski se spominju blagdani, a mali Bog 
( Božić) se izbacuje i zato ću nastojati da se 
to ne dogodi. Božićno vrijeme počinje na 
Badnjak i traje do Sveta tri kralja. Vrijeme 
došašća ima svoje pjesme, a Božićne pje-
sme se pjevaju od Badnjaka do 6. siječnja. 
Duh Božića se izgubio jer se previše gleda 
na materijalno, a duhovno se zapostavlja. 
Prozvali smo to obiteljskim blagdanom i 
vremenom darivanja, a takav bi nam tre-
bao biti svaki dan. Ne treba čekati Kristovo 
rođenje da bismo darivali i bili zajedno. 

Mnogi svećenici žele iza sebe ostaviti ne-
što materijalno.

Ostaviti nešto materijalno iza sebe je 
svakako važno ali to je onaj svjetovni dio. 
Meni je bitnije znati koliko sam ljudi po-
mirio s Bogom, koliko je primilo svete 
sakramente, koliko je krštenih, kako su 
pripremljeni, koliko je vjenčanih, kako se 
slavi sveta misa… ta pitanja možda neki 
neće razumjeti ali pravi kršćani hoće. Već 
su mnogi primijetili da kod mene politike 
nema. Crkva nije mjesto za politiku već 

Crkva je mjesto 
za navještaj  
Božje riječi!

za navještaj Božje riječi. Danas 
ljudi imaju svuda svega i svače-
ga ali ovo što Kristova Crkva i 
sakramenti daju, to nemaju nig-
dje drugdje. Političar može biti 
svatko. I svećenik može biti po-
litičar, ali političar ne može biti 
svećenik. I taj dio treba osvijesti-
ti kod ljudi.

Kastav je poznat po brojnim 
manifestacijama u koje se često 
uključivala Crkva. Hoće li se ta-
kva praksa nastaviti?

Crkva je prisutna i u sportu, i u 
kulturi, i u glazbi i kroz povijest, 
pa i danas. Uvijek ću biti spreman 
dati svoj obol koliko mogu i kroz 
prostor i kroz uključivanje u ma-
nifestacije. Ima dosta mjesta za 
suradnju. Kad nekome kažete Ka-
stav, ljudi pomisle na crkvu i cr-
kvice koje obilježavaju grad tako 
da ćemo uvijek izaći u susret.

I za kraj, kako provodite slo-
bodno vrijeme?

Slobodnog vremena trenut-
no imam jako malo jer tek upo-
znajem ljude, organiziram župu 
i imam puno administrativnih 
poslova pred blagoslov obitelji 
koji nas čeka. Odlučili smo se na 
prijave kako bismo bili efikasni-
ji i kako bi znao kome kucam na 
vrata. U rijetkim trenucima od-
mora rado sviram orgulje i gita-
ru, a volim i prošetati, te zaigrati 
stolni tenis i pikado. Rado idem 
u rodni kraj gdje su mi tata, po-
majka, brat i sestra koji su ostali 
doma. Barem jednom mjesečno 
ih volim obići jer koliko god si 
odrastao uvijek si tatino i mami-
no dijete, a oni sada trebaju sve 
više naše pažnje. Obiteljska veza 
je bitna i jaka i smatram da je to 
važno održavati. Često budem 
nostalgičan u trenucima Božića i 
Uskrsa kada kao svećenik svima 
upriličim polnoćku i svete mise, 
umorim se, a na kraju ostajem 
sam jer mi je obitelj daleko. No, 
srećom uvijek ima ljudi koji me 
pozovu i nadomjeste mi taj osje-
ćaj boravka u obitelji. Moram 
pohvaliti naše časne sestre Kćeri 
Božje ljubavi koje su  uvijek na 
pomoći u župi i župniku. Bog 
od nas ne traži posebnost već 
da živimo dostojno poziva koji 
imamo i u ljubavi prema sebi i 
bližnjima. Svaki svećenik ima svoj način rada – vlč. Marinko Kajić
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događanja

a četvrtom izdanju ČA-čital-
nice, održanom u Gradskoj 
vijećnici uoči Bele nedeje, ove 
se godine natjecalo 86 sudio-
nika, velikih i malih zaljublje-
nika u naše ČA. Čitali su se 
čakavski prozni tekstovi u svim 
idiomima koje je ČA utisnulo 
u našem kraju. Natjecatelji su 
došli iz svih krajeva riječkog 

prstena: Mošćenička Draga, Kraj, Lovran, Opatija, Brešca, Zvone-
ća, Matulji, Kastav, Viškovo, Čavle, Dražice, Bakar – Krasica, Novi 
Vinodolski, Crikvenica, Jadranovo, Grižane, Krk - Vrbnik, Omišalj 
– Dobrinj, Rijeka (Pehlin, Srdoči, Zamet, Trsat...). 

Rekordnih 86 ČA- natjecatelja 
Uz postojeće nagrade publike i povjerenstva do-

dijelila se i posebna nagrada za najbolje ostvarenu 
temu ovogodišnjeg natjecanja, a to je bio - On. 
Najuspješniji su nagrađeni umjetničkim radovima 
Saše Jantoleka. Svi su sudionici dobili zahvalnice, 
a ostvarena je suradnja s Anđelinom Toto i udru-
gom EDURI pa su mentori dobili i ručno šivane 
torbe s natpisom Čuvan ČA, Kantan ČA, Govo-
rin ČA, Nosin ČA, Pišen ČA. 

U kategoriji učenika 1. i 2. razreda, nagrada 
publike pripala je Franku Travalji, nagrada Povje-
renstva Dori Jardas, a posebna nagrada za najbolje 
ostvarenu temu On – Lori Milić. Među učenicima 
3. i 4. razreda publika je nagradila Auroru Trava-
lja, Povjerenstvo Endi Škalameru, a posebna na-
grada pripala je Lani Pantelić.

Među učenicima od 5. do 8. razreda nagrađeni 
su Mavro Dobrinčić, Cynthia Sošić, Antonia Kalac, 
Lina Zaharija i Neli Blažina. Drugog dana natjeca-
nja, čitali su odrasli, a najuspješniji su bili Borjana 
Kancijanić, Luka Vadnova i Nadija Rubeša.

Samom natjecanju, na čijem organiziranju i 
ovog puta treba zahvaliti Dragici Stanić, Karmen 
Šimetić i Dubravki Uroda, prethodio je odlično 
posjećen stručni skup “Čakavski jezik u 21. stolje-
ću. Cilj skupa bio je intenzivirati suradnju s kole-
gama i stručnjacima s ovoga područja te osnažiti 
vlastite kompetencije i udružiti snage na području 
očuvanja čakavskoga jezika. U evaluaciji stručno-
ga skupa polaznici su potvrdili potrebu za razmje-
nom ideja i iskustava u praksi te iskazali želju da 
se skup održi i sljedeće godine. Posebno su iskaza-
li zanimanje za temu čakavskoga jezika u nastavi 
te predložili da se na sljedećem skupu predstavi 
način interpretacije i uopće implementacije ča-
kavskog teksta u nastavu Hrvatskoga jezika. 

N
ODRŽANO ČETVRTO IZDANJE ČA-ČITALNICE S REKORDNIM BROJEM SUDIONIKA

Uz postojeće nagrade publike i povjerenstva 
dodijelila se i posebna nagrada za najbolje 
ostvarenu temu ovogodišnjeg natjecanja,  
a to je bio - On

Najuspješniji među najmlađim natjecateljima Pobjednici u kategoriji odraslih

Čuvari čakavštine



9PROSINAC 2019.

Jušto 10.791 domaća beseda našla je svojo mesto va rečnike od puneh 720 stranic, 
a autorice Cvjetane Miletić moremo samo reć jeno velo hvala

Zajik je zaspraven jeno 
velo čudeso

U PREPUNOJ VIJEĆNICI PREDSTAVLJEN „SLOVNIK KASTAFSKEGA GOVORA“

“Slovnik kastafske-
ga govora” - prvi 
i jedini kastafski 
rečnik, najboji i 
najvredneji, ka-
kovega ni bilo od 

kad je sveta i veka, predstavjen je na 8. no-
vembra meseca va Kastve. I kako je samo 
veselo zvonila ta naša domaća kastavska 
beseda mej semi onemi ki su tega večera 
prišli pozdravit Cvjetanu Miletić,  ka je 
Kastvu i Kastafšćine, svetu i okolice, po-
klonila ovaj vredan dar. 

“Zajik je zaspraven jeno velo čudeso. 
Va njin je skrivena i materijalna i duhovna 
kultura. Ov slovnik je samo nekakov poče-
tak za oneh ki imaju voji daje iskat i zapiše-
vat besedi pa jedan dan storit drugi i čuda 
boji rečnik. Aš rečnik je jedina knjiga na 
ten svete ka ima početak, ale nima kraja. 
On kot plečić od pupka povežuje stareje 

i mlaje generacije. Mi ne govorimo kako 
su govorili naši stari, ni naši vnuki nete 
govorit kako mi danas govorimo, ale zajik 
je most mej nami. Stare besedi zamenjuju 
nove, druge, puno puti i tuje... Onda i te 
tuje  postanu del našega zajika. Zato i re-
čemo da je zajik živo biće. On se raja, raste 
i umire kako i saki čovek, ale samo ono ča 
j zapisano, bilo kada, bilo kade i bilo kako, 
ostaje. Zavavek.”, povedela je na predstav-
ljanju Cvjetana Miletić. 

Jušto 10.791 domaća beseda našla je 
svojo mesto va rečnike od puneh 720 stra-
nic, a mi njoj  moremo samo reć jeno velo 
hvala. I nikad ne pozabit, nikad ne prestat 
pisat i govorit svoj domaći zajik. 

Koliko je ovo vredno delo potvrdile su 
i urednica, dr. sc. Ivana Eterović i recen-
zentice, prof. dr. sc. Sanja Zubčić i dr. sc. 
Ivana Nežić. „U stručnoj i znanstvenoj za-
jednici već dugo postoji potreba za posto-

Cvjetana Miletić sa suradnicama i gošćama

Veljka Spinčić-Rajko
Piše



10 GLAS KASTAVSKI | List Grada Kastva

janjem rječnika kastavskoga govora u 
kojem će biti prezentirano leksičko 
blago toga vrlo arhaičnoga čakav-
skoga ekavskoga govora.“, rekla je dr. 
sc. Zubčić i dodala kako knjiga nije 
namijenjena samo znanstvenicima – 
filolozima u zemlji i inozemstvu, jer 
će kao valjan izvor podataka poslu-
žiti i studentima slavistike, opće lin-
gvistike te ostalih jezika koji su bili 
u kontaktu s čakavskim, a posebna 
je njena važnost za lokalnu sredinu, 
kulturne i stručne institucije, škole i 
pojedince. 

Cvjetana Miletić na predstavlja-
nju ni pozabila spomenut nikega od 
oneh ki su njoj kroz život i va pripre-
me ove knjigi pomogli, pa ni svoje 
kastavske učiteljice, Milicu Kukurin 
Zvankotovu i Anicu Brozović od keh 
je navadila pisat, sastavjat i reciti-
rat. Posebe se je zahvalila i Smiljanu 
Grbcu ki je „ure i ure presedel nad 
ten slovnikon i stavjal one kvačice i 
rigice da bi saka beseda i saka reče-
nica dobila svoji akcenti“. Kastavski 
slikar Saša Jantolek narisal je sliku za 
naslovnicu, a se skupa složil tehnički 
urednik, Siniša Grgurić. Grad Kastav 
podržal je celi projekt, posebe do-
gradonačelnik Dean Jurčić, a izdavač 
je Udruga Čakavski senjali, čigova 
je predsjednica kastavska učiteljica 
Dragica (Zvezdana) Stanić. Objavu 
su pomogli i Ministarstvo znanosti 
i obrazovanja Republike Hrvatske, 
Primorsko- goranska županija, TD 
Rijeka 2020 EPK, Grad Opatija, Op-
ćina Viškovo, Općina Matulji i brojni 
sponzori.

Va programe su zasopli i  sopilaši 
Anton i Marin Bilić z Novega Vino-
dolskega, recitirali su Mići čakavčići 
z OŠ Milan Brozović Kastav, a afo-
rizmi i smešice pročitale su domaće 
pjesnikinje, Vlasta Sušanj Kapićeva i 
Rajka Jurdana Šepić.

„Saki zajik ima dušu! I naš kastaf-
ski! To ni čudo kad se prve besedi 
va zibele rode, a zajik potle va srce 
zrasta! I treba mu pomoć da čin duje 
obastane. Treba ga volet. Š njin se 
igrat. Pisat i govorit. Reču da j naš 
govor tepal i mehak. Je. A saka zapi-
sana beseda je luštro staklićo va mo-
zaike kastafskega govora.“, poručila 
nan je na kraje Cvjetana Miletić.

Se je nekako počelo 
va osnovnoj škole va 
Kastve, z učeteljicami, 
Milicun Kukurin i 
Anicun Brozović. 
Ono ča čovek navadi 
va osnovnoj škole 
je temeljito, potla je 
već drugačije. Moja 
pisanja su već va 
osnovnoj škole bila 
dosta dobra

Vredna knjiga, „Slovnik 
kastafskega govora“, 
prvi rečnik domaće-
ga kastavskega zajika, 
predstavjena početkon 
novembra meseca va 

Kastve, bila nan je povod da poišćemo i 
njigovu autoricu, učiteljicu va mirovine 
Cvjetanu Miletić. Kastavski rečnik je nov, 
pa se nekako od njega sada najviše govori, 
ma ne treba pozabit da je Cvjetana Miletić 
storila još puno tega za naš domaći zajik 
– spametite se na radijske emisije „Man-
tinjada z muzikun“ i „Primorsku poneštri-

Ne smen reć da san 
baš jako uporna

cu“, na prilog „Beseda“ va Noven liste, pa 
„Liburnijski list“… A koliku je samo decu 
navadila čitat i pisat, i recitirat po domaći. 
S Cvjetanun smo  poćakulali va Lovrane, 
kade već let biva.

Morete nan povedet kako je se to počelo, 
od kuda jubav prema pisanju i domaćoj be-
sede?

- Se je nekako počelo va osnovnoj škole 
va Kastve, z učeteljicami, Milicun Kukurin 
i Anicun Brozović.  Ono ča čovek navadi 
va osnovnoj škole je temeljito, potla je već 
drugačije, va srednjoj škole i na fakultete. 
Moja pisanja su već va osnovnoj škole bila 

Veljka Spinčić-Rajko
Piše

događanja

CVJETANA MILETIĆ, AUTORICA PRVEGA 
KASTAVSKEGA REČNIKA

Ogroman interes za prvi kastavski rječnik

Cvjetana Miletić
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dosta dobra. Ne hvalin se, ali nikad nisan do-
bila lošu ocjenu. Va srednjoj škole je to već 
bilo drugačije, bavili smo se s književnosti, 
puno smo čitali. Čitan i danaska, ali osnovna 
škola pustila je najviše traga. 

Finili ste Pedagošku akademiju, smjer ra-
zredna nastava, zaposlili se kot učiteljica va 
škole, kako ste onda arivali na radio i va novi-
ne?

- Jedan dan je va školu va Brseč, kade san 
delala, proviril jedan ogroman čovek, veći od 
vrati – bilo j› va njin skoro dva metra, a imel 
je preko sto kil i veli brki. I govori: „Ja bin 
otel govorit z vašun meštricun“. Deca muče, 
gledaju tega velega čoveka, ne znaju ki je, i ja 
govorin „Hote naprvo, ja san ovde meštrica“ 
(aš Brsečani reču meštrica, ne reču učiteljica 
kako mi va Kastve). Bil je to Ljubo Pavešić. 
„Čul san ja va oštarije da je tu jena meštrica 
ka govori po domaći, pa san vas došal čut.“, 
rekal je. Sad već i deca oko nas šušuraju, vide 
da je nastava finjena, i on me pita ako bin ja 
prišla va emisiju „Mantinjada z muzikun“ (to 
je bilo pre Primorske poneštrice). I tako san 
ja ustvari počela pisat i govorit. Nažalost, ti 
prvi teksti z radija nisan sačuvala, aš onda ne-
kako ne mislite da bi van to jenega dana mo-
glo opet trebat. I tako je zapravo počelo. Tu 
san se ja ustvari i navadila „radijski“ govorit, a 
to je dosta važno – prvo ča mi je to bilo dobro 
va škole, a drugo, ča kad negdere nastupamo, 
treba znat govorit, ne mumljat, ne zijat, ne 
pretiho govorit, imet odgovarajuće pauze va 
govore… Recitacije ke smo vadile pul Anice 
Brozović va ten su mi puno pomogle, i dan 
danas pamtin recitacije ke san onda navadila. 

Va Kastve je bila samo ta jena škola i va-
vek je neki od dece moral recitirat, a ja san 
to i volela i umela. Kad smo šle ki put z školi 
doma, a imele smo za navadit neku pjesmicu, 
onda smo po skalineh skakale i za saki skalin 
govorile smo po jedan stih, jena za drugun, 
tako da smo već isti dan, od školi do domi, 

navadile celu pjesmicu. Onda je reciti-
ranje bilo jako na cijeni, zapravo, kako 
smo ga mi zvali, deklamiranje. I tako, 
kad jedanput počnete pisat, to vas više 
nikad ne pusti.

Potle Mantinjade prišla je „Primor-
ska poneštrica“ ku smo si tako rada na-
slišali, a onda ste arivali i va Novi list. 
Kako je to bilo?

Pa, nekako slično. Ja najprvo nisan 
pisala baš za Novi list. Emisija „S pri-
morske poneštrice“ bila je jedina ča-
kavska emisija za ku san pisala, a onda 
san, kot učiteljica, postala prva pred-
sjednica Katedre Čakavskega sabora 
va Opatije. Organizirali smo skup o 
Eugenu Kumičiću, pa Vladimiru Na-
zoru, onda o turizmu, i NOB-u – sve 
je to objavjeno va zbirke „Liburnijske 
teme“. Tako da san bila prva predsjed-
nica, a Marija Trinajstić prva tajnica. 
Sada je ona predsjednica, a tajnika 
više ni. Katedra je v› Opatije sada već 
pedeset let, ali nima ki nastavit, a se mi 
već imamo neko leto. Naša va Lovrane 
dela komać deset let i za sad gre lepo 
naprvo. Do sada već ima 14 objavje-
neh knjig, i 3 su va tiske.

Va to vreme va opatijskoj katedre 
puno smo delali. Poznala me je Mir-
jana Rončević, urednica va Noven li-
ste, pa je, kad je Aleksandra Kućel Ilić, 
kako je mi zovemo Anda, ka je ureje-
vala prilog „Beseda“, šla na porodni, 
zvala mane ako bin je zamenila. Ko-
mać san dočekala!

I to je bila sreća – Mirjana me je 
onda prisilila da se navadin pisat na 
kompjuter, na čen san njoj jako za-
hvalna, aš danaska bez tega niš ne gre. 
Sada, recimo, za Lovranski list užan 
dobit tekst pisan z rukun, pa ga sama 
prepišen na kompjuter. Danas mi je 
samo žal da je onda nisan poslušala i 
šla položit vozački ispit, aš bi mi danas 
bilo puno lagje. Ma ča sada.

Tako san menjala Andu skoro dve 
leta. Potle njin to više ni trebalo, ali 
počel je Liburnijski list, pa me je Mir-
jana pitala ako bin storila kakovu ko-
lumnu. Va Liburnijsken liste imela san 
okol 150 prilogi, a prveh sto je tiskano 
va „Liburnijsken luštrine“, va izdanju 
Adamića. 

Kako ste prišli do ideje za storit rečnik?
- Počelo je to nekako kad san pariće-

vala jenu knjigu va izdanju Adamića. 
Knjiga je bila pisana po domaći, pa 
me je direktor Franjo Butorac poti-
ral da napišen i kratki rječnik za kraj 
knjige, samo značenje besed, za oneh 

ki ne govore domaći. Tega ni bilo tako 
puno, bile su to samo besede z mo-
jeh teksti. I kad je to već bilo storeno, 
onda je bilo škoda samo pustit. Pa san 
onda počela dodavat besedi. I nabralo 
se je tega, onako fanj. Ne znan koliko, 
ma sigurno jeno sedan tisuć riječi. 
Saki put kad san neč pisala, pa upotri-
jebila neku besedu, šla san videt ako je 
već iman va svojen rečnike, i tako san 
dodavala. Kad je besed već bilo toliko, 
onda san šla malo pogleda i neki drugi 
rječnici, recimo rukavački. Videla san 
da su stavjene, npr. vrste riječi, pa ak-
centi, pa primjeri va rečenicah. I tako 
je šlo saki put znova, od slova A, dodaj 
jeno pa drugo…

Ni retko da judi pošnu neč delat, pa 
ih onda život odnese nekamo druga-
mo, na neko drugo delo i jednostavno 
puste ča su počeli. Kako ste vi sa ova 
leta ostala tako uporna i arivala dofi-
nit se to?

- Ma, ne znan. Ne smen reć da san 
baš jako uporna. Ali mi se čini da je 
to samo od kad san va penzije, aš pre 
tega smo jako puno delali z decun i ne 
bin bila arivala ovako neć storit. Deset 
let san delala va „Opatijskoj komune“, 
pa san se onda opet vrnula delat va 
školu. Listove je onda tiskal Socijali-
stički savez i kad su prestale djelovat 
te društveno političke organizacije 
onda smo si dobili otkaz. Taman onda 
je učiteljica va Poljanaš šla na porod-
ni, pa san ipak našla delo va Poljanah. 
Va to vreme smo va škole imali jako 
puno slobodneh aktivnosti. Jeno leto 
san z decun imela čak 17 priredbi, a 
ja san vavek za to preferilala čakav-
štinu, aš zapravo je i mane samoj bilo 
malo teško skroz ispravno književno 
hrvacki govorit. Naši su naglaski malo 
drugačiji. Va to je vreme jena kolegica 
vodila folklor, druga ritmiku, a ja ča-
kavštinu i to smo znale skupa spojit va 
priredbu. Tako smo i na televiziju ari-
vale, ma to je već druga priča…

Puno let san i va Ustanove Ivan 
Matetić Ronjgov, pul Ronjgi. Bila san 
16 let član prosudbene komisije za 
dječje pjesmi i 12 let urednica zbirki 
„Čakavčići pul Ronjgi“. Ustanova mi 
je tiskala zbirku pjesam, „Senjali od 
zlata» i prozi «Dve suzi smeha», a za 
drugo leto parićujemo još jenu knjigu.

Uglavnon, vavek je neč trebalo na-
pisat, za priredbu, za decu, pa kakovu 
pjesmu, tekst. I va Besede nikad nisan 
prestala pisat, evo, i sad iman va kom-
pjutere tekst za poslat… 

Cvjetana Miletić
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a raspisani javni poziv Gra-
da Kastva za podnošenje 
prijedloga komunalnih pri-
oriteta za izradu Proračuna 
Grada Kastva za 2020. go-
dinu pristiglo je ukupno 90 
prijedloga građana, ovla-
štenih predstavnika odno-

sno suvlasnika stambenih zgrada te mjesnih 
odbora. Prijedlozi su se trebali odnositi na 
manje komunalne zahvata do najviše 50.000 
kuna s ciljem podizanja kvalitete življenja 
građana, odnosno poboljšanje komunalnog 
standarda i ujednačavanja standarda opre-
mljenosti mjesnih odbora, a trebali su uz 
podatke o podnositelju zahtjeva sadržavati i 
detaljan opis lokacije, opis komunalnog za-
hvata i procjenu investicije. 

Od 90 zaprimljenih prijedloga nepotpuno 
je 13 prijedloga (uglavnom nedostaje pro-
cjena investicije), a isto toliko prijedloga ne 
spada u grupu manjih komunalnih zahva-
ta već kapitalnih investicija. Ponavlja se 10 

prijedloga, a 4 prijedloga nisu predmet javnog poziva. No, tije-
kom analize obrađeni su svi pristigli prijedlozi kako bi se dobio 
bolji pregled potreba građana te je u konačnosti 39 prijedloga 
(43,3%) prihvaćeno u cijelosti i planira ih se realizirati tijekom 
2020. godine. Djelomično su prihvaćena 33 prijedloga (36,7%), 
nije prihvaćeno 16 prijedloga (17,8%), a 2 prijedloga (2,2%) 
nisu u nadležnosti Grada Kastva. U grupu djelomično prihva-
ćenih prijedloga spadaju oni komunalni zahvati koje se planira 
u određenom dijelu realizirati u 2020. godini, oni za koje će se 
odraditi nužne prethodne analize, pristupiti rješavanju imovin-
sko pravnih odnosa ili pak pokrenuti izrada projektne dokumen-
tacije. U nastavku analizirat ćemo zahtjeve po pojedinim mje-
snim odborima.

S područja Mjesnog odbora Brnčići pristiglo je 20 prijedlo-
ga, od čega je čak 19 prijedloga izneseno od strane samog Vijeća 
mjesnog odbora. Najviše prijedloga, njih 6 odnosi se na postavu 
autobusnih čekaonica, a 4 prijedloga na dodatnu prometnu si-
gnalizaciju. Ukupno je prihvaćeno 6 prijedloga, djelomično je 
prihvaćeno 10 prijedloga, a 4 nisu prihvaćena. Kod postave au-
tobusnih čekaonica, a s obzirom da na javnim površinama ne po-
stoji osiguran adekvatan prostor za njihovu postavu, potrebno je 
prethodno riješiti otkup privatnog zemljišta. U planu je postava 
2 autobusne čekaonice. Što se tiče dodatne prometne signaliza-

N
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Čak 90 
pristiglih 
prijedloga 
komunalnih 
prioriteta

cije na cestama, napravit će se prometna analiza te prometna rje-
šenja i postava signalizacije na najugroženijim dijelovima ceste. 
Na dionici od RZ Žegoti do Žegoti u tijeku je rekonstrukcija ce-
ste te će se na toj dionici osigurati pješački nogostup i potrebna 
signalizacija. Od ostalih zahtjeva uredit će se proširenje uz cestu 
kod Društvenog doma Brnčići, urediti zelenilo uz cestu, nabaviti 
oprema za Dom Brnčići, sanirati i kontrolirati divlji deponiji na 
Ćikovu te djelomično osvijetliti pješački put Donji Turki – Je-
lušići.

Iz Mjesnog odbora Kastav pristiglo je 10 prijedloga od čega su 
i 3 prijedloga Vijeća Mjesnog odbora. Prijedlozi su raznovrsni, a 
uglavnom su vezani na uređenje puteva i zelenih površina te po-
stavu komunalne opreme. U cijelosti su prihvaćena 3 prijedloga 
(postava koševa za otpad i klupa na igralištu, uređenje puta uz 
bedeme), a 4 prijedloga je prihvaćeno djelomično. 

Ukupno 10 prijedloga pristiglo je s područja Mjesnog odbora 
Spinčići od čega su i 3 prijedloga Vijeća Mjesnog odbora. Od pri-
hvaćenih prijedloga, postavljanje ekološke javne rasvjete u Beli-
ćima je već riješeno, kao i na cijelom području Grada Kastva, a 7 
prijedloga djelomično je prihvaćeno. Najviše prijedloga odnosi 
se na izgradnju nogostupa i postavu dodatne prometne signali-
zacije uz županijsku cestu Belići – Spinčići – Jušići. Za cestu je 
u tijeku izrada prometne analize, kojom će se utvrditi potrebe i 

mogućnosti postave dodane signalizacije, 
a izgradnja nogostupa je kapitalni projekt 
kojem mora prethoditi projektna doku-
mentacija i otkup zemljišta.

S područja Mjesnog odbora Rubeši 
ukupno je zaprimljeno 16 zahtjeva, a Vije-
će Mjesnog odbora dostavilo je 3 zahtjeva. 
U cijelosti je prihvaćeno 7 prijedloga, a 7 
djelomično. Od prihvaćenih prijedloga na 
dvije lokacije postavit će se zaštitna ogra-
da i urediti zelene površine, obilježit će se 
novi pješački prijelaz na državnoj cesti u 
Rubešima, postaviti jedno rasvjetno tijelo, 
urediti pješački put od Antončići prema 
Rubešima, a autobusna čekaonica u Rube-
šima je već uređena. Pristigla su i 2 prijed-
loga za postavu bukobrana uz dionicu au-
toceste A7, koja prolazi područjem Grada 
Kastva, a isti nisu u nadležnosti Grada Ka-
stva već tvrtke Autocesta Rijeka – Zagreb 
d.d. odnosno resornog Ministarstva. Grad 
Kastav je u više navrata od nadležnih za-
tražio izgradnju nedostajućih bukobrana. 
Prema dobivenim informacijama trenutno 
se radi na projektnoj dokumentaciji i isho-
dovanju akata za gradnju, a cijeli projekt 
izgradnje bukobrana na trasi autoceste biti 
će prijavljen za financiranje na fondove 
Evropske unije.  

Najviše, 34 prijedloga pristiglo je iz 
Mjesnog odbora Rešetari od kojih se njih 
9 ponavlja. Vijeće Mjesnog odbora Reše-
tari dostavilo je 9 prijedloga, a od građana 
odnosno predstavnika stanara dostavljeno 
je ukupno 25 prijedloga, što je također naj-
više računajući sve mjesne odbore. Prihva-
ćeno je 16 prijedloga, koji su zaprimljeni 
od 22 podnositelja zahtjeva (6 zahtjeva 
se ponavlja), djelomično je prihvaćeno 7 
prijedloga, a za sada nije prihvaćeno 5 pri-
jedloga. Najviše prijedloga, njih 8, odnosi 
se na uređenje zelenih površina i sadnju 
stabala, koji su uglavnom opravdani i kao 
takvi prihvaćeni. Što se tiče postavljanja 
klupe i koševa za otpad isti će se postaviti 
sukladno realnim potrebama i financijskim 
mogućnostima. Radi rješavanja prometne 
problematike ulice 111. brigade ZNG pla-
nira se izgradnja novog rotora na početku 
ulice (kod kapelice) te suženje postojeće 
ceste uz formiranje autobusnih ugibališta. 
Između ulica Miserkino i Štivar planirana 
je prva faza uređenja parkirališnog prosto-
ra. Od ostalih prihvaćenih prijedloga ista-
knut ćemo još uređenje pješačkog pothod-
nika, koji spaja ulicu 111. brigade ZNG i 
ulicu Rešetari.

gradske vijesti

ANALIZA REZULTATA 
JAVNOG POZIVA 
GRADA KASTVA 
„IMAM PRIJEDLOG!“ 
ZA 2019. GODINU
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Program je krenuo 
subvencioniranjem 
kamata, a lani 
su uvedene dvije 
nove mjere, jedna 
usmjerena na 
početak rada novih 
poduzetnika, a 
druga usmjerena 
na širenje 
poslovanja onih 
već gospodarski 
aktivnih

Interes gospodarstvenika 
za potpore iz proračuna

GRAD KASTAV OD 2006. GODINE POTIČE 
RAZVOJ MALOG GOSPODARSTVA

K

Davor Žic
Piše

astav je poznat po kvalitetnim gospodarstvenicima i poduzetnici-
ma, što potvrđuju i podaci prema kojem su u samom vrhu naše 
regije po nizu pokazatelja. Tako, primjerice, kastavski poduzetni-
ci prednjače u produktivnosti nad svim susjedima uključenima u 
Urbanu aglomeraciju Rijeka, a uz kvalitetno upravljanje i vrijedne 
radnike, za dio tog uspjeha zaslužne su i potpore iz gradskog pro-
računa.

Naime, Grad Kastav 2006. godine započeo je s programom poticanja 
razvoja malog gospodarstva na svom području, po modelu subvencio-
niranja kamata, a prošle godine – na traženje samih poduzetnika i onih 
koji to tek žele postati – uvedene su dvije nove mjere, jedna usmjerena 
na početak rada novih poduzetnika, a druga usmjerena na širenje poslo-
vanja onih već gospodarski aktivnih.

Prva mjera odnosi se na subvencioniranje inicijalnih troškova pokre-
tanja gospodarske aktivnosti poduzetnika početnika, a u 2018. godini 
koristilo ju je petero kastavskih poduzetnika, dok druga mjera podrazu-
mijeva subvencioniranje nabave i ugradnje opreme i strojeva, a lani ju je 
iskoristilo devetoro gospodarstvenika. Uz još dvoje poduzetnika koji su 
koristili mjeru subvencioniranih kamata na poduzetničke kredite, uku-
pan broj korisnika potpora – za koje je u gradskom proračunu osigurano 
100 tisuća kuna – bio je 16. 

- Mi smo nabavili kompresor koji nam je 50 posto pokrio Grad Kastav 
tako da smo s tom mjerom zadovoljni. To je mjera koja apsolutno po-

Uz pomoć subvencije Grada Kastva donijeli smo odluku koja nam  
je omogućila proširenje poslovanja Martina P. Vucelić, AR Metali

maže, nije nam transformirala poslovanje, 
ali olakšava nabavku uređaja koji je na ovaj 
način ipak povoljniji za poduzetnike koji 
razmišljaju o širenju poslovanja. Apsolut-
no pozitivno iskustvo, mislim da se radi o 
kvalitetnoj mjeri, a eventualno se u buduć-
nosti može razmisliti o povećanju iznosa 
potpore kako bi se proširio krug korisnika, 
kazao je Igor Suljuzović iz tvrtke PMR Pa-
neli, koja je koristila mjeru subvencionira-
nja nabavke i ugradnje opreme i strojeva.

Tvrtka Pictor putem ove mjere kupila 
je lasersku graverku, a iako kažu da su se 
na kupnju već ranije odlučili, gradska su-
bvencija olakšala im je zatvaranje financij-
ske konstrukcije za nabavku stroja. Boris 
Tomljanović iz Pictora kazao je kako su 
osobito zadovoljni djelatnicima iz grad-
ske uprave koji su bili susretljivi i pružili 
pomoć prilikom prijave na mjeru te dodao 
kako je dobro da nije zahtjevna što se tiče 
„papirologije“. 

- Potpuno sam renovirala salon i prese-

gradske vijesti
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lila se na novu lokaciju, zahvaljujući ovoj 
mjeri imala sam obrtna sredstva koja su mi 
omogućila da to lakše napravim. Mislim 
da se radi o jako dobroj stvari, to je veliki 
„vritnjak naprvo“ svakome tko želi napra-
viti nešto novo ili urediti nešto staro. U 
gradskoj upravi jako su susretljivi, a sama 
mjera puno pomaže obrtnicima i daje im 
priliku da unaprijede svoje poslovanje, ka-
zala je Ivana Rac iz frizerskog obrta Urban. 

Među korisnicima potpore bio je lani i 
Came Adriatic. 

- Nabavili smo agregat za struju koji će 
nam omogućiti pristup gradilištima gdje 
nema postojećih instalacija i time proširiti 
opseg našeg poslovanja, a s mjerom i pris-
tupom gradske uprave jako smo zadovolj-
ni, rekao je Sebastian Hrvatin.  

U tekućoj godini dodatno je proširen 
opseg potpora koje kastavski poduzetnici 
mogu koristiti. Dodana je nova mjera koja 
se odnosi na subvencioniranje uvođenja 
IT sustava i aplikacija u poslovanje, a su-
bvenciju do 50 posto troškova ili najviše 
10 tisuća kuna ostvaruju poduzetnici koji 
su se odlučili na informatizaciju poslovnih 
procesa koji dovode do povećanja efikas-
nosti u poslovanju. Najšira mjera ona je 
namijenjena poduzetnicima početnicima, 
pri čemu se može financirati nabavka in-
formatičke opreme, uvođenje IT sustava, 
izrada internetske stranice ili vizualnog 
identiteta tvrtke, nabavka opreme, stroje-
va i alata za rad ili korištenje knjigovod-
stveno-računovodstvenih usluga i usluga 
poslovnog savjetovanja. 

Za mjere subvencioniranja nabavke 
opreme, informatizacije ili inicijalnih 
troškova poslovanja osigurano je u 2019. 
ukupno 100 tisuća kuna, dok je kreditni 
potencijal kod mjere subvencioniranja ka-
mata na poduzetničke kredite povećan s 3 
milijuna kuna iz 2018. godine na 4 miliju-
na kuna, a potonju mjeru koristile su četiri 
tvrtke. Proširenje ospsega mjera dovelo je 
i do povećanja broja korisnika, pa je su-
bvencije u 2019. godini koristilo ukupno 
18 kastavskih poduzetnika. 

Mjeru subvencioniranja inicijalnih tro-
škova pokretanja gospodarske aktivnosti 
poduzetnika početnika koristilo je petero 
poduzetnika, a među njima je i obrt za di-
gitalne usluge Lumiere Production. 

- Koristili smo poticaje za sufinanciranje 
opreme za početak rada, drago mi je da 
grad Kastav nudi takve mjere, a nadam se 
da će biti poticaja i više u budućnosti. Izu-
zetno sam zadovoljan, s obzirom na dosa-
dašnja iskustva s državnom birokracijom, 
s radom gradskih djelatnika koji su bili 
maksimalno uslužni i sve smo jako brzo 

riješili. Vrlo pozitivno iskustvo, kazao je 
Kristijan Jurčić. 

Mlada tvrtka Atlas International također 
je iskoristila poticaj Grada Kastva za lakši 
početak rada. 

- Poticaj smo koristili za izradu vizu-
alnog identiteta i nabavku informatičke 
opreme, a mislimo da je dobra stvar po-
sebice za manje tvrtke koje tek počinju s 
radom, rekao je Igor Košir. 

Poznata kastavska tvrtka Toni auspuh 
koristila je subvenciju za nabavu i ugrad-
nje opreme i strojeva, a Vinko Brlas kazao 
je kako su zadovoljni što su imali moguć-
nost lakše financirati nabavku novog alata 
za povećanje kvalitete usluge.

- Koristili smo mogućnost subvencije 
kako bismo kupili dizalicu, tako smo po-
boljšali kvalitetu usluge koje nudimo, ali 
i olakšali posao našim radnicima. Činje-
nica da je postojala mogućnost subven-
cije olakšala nam je odluku o investiciji, 
jer iako konstantno unapređujemo našu 
opremu i poslovanje, lakše je to napravi-
ti uz podršku lokalne uprave. Ovo je prvi 

puta u 25 godina otkako smo u Kastvu da 
smo koristili neku lokalnu potporu i za-
dovoljni smo čitavim procesom, kazao je 
Brlas. 

Ova mjera imala je u 2019. godini naj-
više korisnika, ukupno šestero kastavskih 
poduzetnika dobilo je subvencije za na-
bavku i ugradnju oprema i strojeva, a među 
njima je i AR Metal. 

- Smatram da su te potpore za male po-
duzetnike i gospodarstvenike izuzetno bit-
ne i dobrodošle u svakoj djelatnosti koja 
želi jačati konkurentnost. Nas su mjere 
potaknule na kupnju stroja oko kojeg smo 
se dugo vremena dvoumili, a uz pomoć su-
bvencije Grada Kastva donijeli smo odlu-
ku koja nam je omogućila proširenje pos-
lovanja. Važno je da lokalna samouprava 
prati poduzetnike sa svojeg područja, jer 
to potiče razvoj ne samo gospodarstva, već 
cjelokupnog grada. Grad Kastav olakšao 
je pristup izvorima financiranja, potaknuo 
poduzetnike na nova ulaganja i mislim da 
je to odlično za cijeli sustav, kazala je Mar-
tina P. Vucelić iz AR Metala. 

Nova mjera subvencioniranja uvođenja IT sustava i aplikacija 
u poslovanje u svojoj je prvoj godini uvođenja već imala tri kori-
snika među kojima je željezarija i sjemenarna Mini farma. 

- Sigurno da nam je ova mjera pomogla u poslovanju, nama je 
trošak uvođenja sustava bio značajna investicija, a uz ovu mjeru 
smo je bitno lakše financirali. Posebno smo zadovoljno što se i 
trgovci mogu javiti na ovaj natječaj, budući da na većini javnih 
natječaja nemamo mogućnost povući sredstva jer se na bavimo 
proizvodnjom. Podržavamo ovu inicijativu, drago nam je da je 
Grad Kastav uveo subvencije, osobito ovu mjeru za informacij-
ske tehnologije, kazao je Dalibor Brajec iz Mini farme.

Subvencioniranje IT sustava i aplikacija
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Cesta između Kastva i Viško-
va spada među županijske 
prometnice s najvećim op-
terećenjem – velik promet 
automobila prate i relativno 

velike brzine kretanja, a dodatni problem u 
sigurnosti prometa predstavljaju i oštri te 
nepregledni zavoji na pojedinim dijelovima. 
Upravo zato među vozačima i stanovnicima 
Kastva pozdravljena je informacija da su u 
studenom krenuli radovi na uređenju i proši-
renju ove županijske ceste, službene oznake 
ŽC 5021, odnosno njene dionice od radne 
zone Žegoti do križanja u Žegotima dužine 
510 metara. To „usko grlo“ u kastavskoj ce-
stovnoj infrastrukturi poznato je zbog svoje 
nepreglednosti, jer uzdužni i poprečni pro-

Cesta između Kastva i Viškova 
više neće biti „usko grlo“

fili ceste ne zadovoljavaju osnovne uvjete 
normalnog prometovanja, a uz cestu nema 
izgrađenih pješačkih nogostupa, niti ugibali-
šta. Sve to trebala bi riješiti investicija vrijed-
na 5,4 milijuna kuna – od čega je Županijska 
uprava za ceste osigurala 3,3 milijuna kuna, 
a Grad Kastav dodatnih 1,9 milijuna kuna – 
na kojoj će radovi, prema najavi, potrajati do 
listopada 2020. godine.

Uz sufinanciranje investicije, Grad Kastav 
utrošio je dodatnih gotovo 400 tisuća kuna 
na otkup zemljišta uz prometnicu, ukupne 
površine od oko 1.500 kvadratnih metara, 
čime je omogućeno proširenje prometnice 
na propisanu širinu kolnika, ali i izgradnja 
sve potrebne infrastrukture: pješačkog no-
gostupa, autobusnog ugibališta te sustava 

oborinske odvodnje.  Radovi su još u pri-
premnoj fazi, a njihovo izvođenje otežat će 
i činjenica da u sklopu ovog kompleksnog 
zahvata valja razmjestiti elektroničko ko-
munikacijsku infrastrukturu (EKI), javnu 
rasvjetu, niskonaponsku i srednje naponsku 
elektromrežu  tako da postojeći sustav cijelo 
vrijeme izvođenja radova mora biti u funk-
ciji. Pritom će najzahtjevniji biti radovi na 
premještanju vodovoda odnosno zamjeni 
postojećeg transportnog i gravitacijskog az-
best cementnog cjevovoda, a koji su investi-
cija Komunalnog društva ViK iz Rijeke, vri-
jedni gotovo 3,5 milijuna kuna. Radove na 
zamjeni infrastrukture, prema očekivanjima 
Grada Kastva, sufinancirat će i HEP te Hr-
vatski telekom. 

Uz sufinanciranje investicije, Grad Kastav utrošio je dodatnih gotovo 400 
tisuća kuna na otkup zemljišta uz prometnicu, čime je omogućeno proširenje 
prometnice, ali i izgradnja sve potrebne infrastrukture

OPSEŽNI RADOVI ĆE TRAJATI DO JESENI 2020. GODINE

Davor Žic
Piše

AKCIJA KOLEKTIVNE SADNJE „ZASADI DRVO, NE BUDI PANJ“

Na pet lokacija zasađeno 115 stabala 

Ukupna investicija ozelenjavanja 
grada iznosi oko 200.000 tisuća 
kuna, a pravi rezultati bit će vid-
ljivi na proljeće Grad Kastav se 
među prvima priključio odličnoj 

akciji kolektivne sadnje „Zasadi drvo, ne budi panj“ 
u kojoj je zasađeno čak 115 stabala na pet lokacija. 
Cijela akcije je odrađena u suradnji sa stručnjacima 
iz tvrtke Parkovi plus Rijeka, a nova stabla zasađe-
na su na pet lokacija: Štivar, Jurjenići, Miserkino, 
Tijanovo i centar grada, uz Gradske zidine. Najviše 
su sađeni čempresi, lipe, kesten… i jedna magnoli-
ja, a puni efekt ovog posla vidjet će se na proljeće. 
Dječji vrtić “Vladimir Nazor” posadio je stablo 
masline u svoj vrt, a akciji se priključila i Udruga 

umirovljenika Kastav čiji su vrijedni članovi zasadili 
10 smokava. Izlagači Zelenog Kastva također su po-
klonili stabla za sadnju, a pomoć je došla i od strane 
naših vatrogasaca.

Akciju sadnje obišao je i gradonačelnik Matej 
Mostarac koji je tom prigodom novinarima rekao 
kako ozelenjavanje grada traje već više godina: 
Smatram da je važno da se u ovakve akcije uključuju 
institucije i lokalne samouprave jer se na taj način 
može napraviti puno više za naš okoliš. U ovoj smo 
se akciji odlučili za sadnju stabala koja već imaju tri 
do četiri metra visine, a ukupna investicija je vrijed-
na oko 200.000 kuna. Osim Grada i komunalnog 
društva, uključio se i naš Odbor za turizam, vrtić i 
umirovljenici, kazao je gradonačelnik.

gradske vijesti

Vozači moraju biti strpljivi

Vrijedni vrtićari
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Pri kraju je izgradnja mrtvačnice, koja 
ima 208,5 kvadratnih metara ukupne 
korisne površine, a uskoro kreću i 
radovi na gradnji prvog grobnog polja 

PRVA FAZA IZGRADNJE TREBALA BI BITI GOTOVA  
DO LIPNJA IDUĆE GODINE

Vide se obrisi novog  
gradskog groblja

radsko groblje u Kastvu stiglo je do maksimuma 
svojih kapaciteta, zbog čega je nakon nekoliko 
godina pripreme projekta, ove godine započela 
izgradnja novog groblja u Žegotima vrijedna oko 
6,7 milijuna kuna.

Radovi na kompleksu površine od oko 29 ti-
suća kvadratnih metara provode se u fazama, a u prvoj 
etapi, koja je već daleko odmaknula u realizaciji, gradi 
se mrtvačnica, jedno ukopno polje te prilazna cesta 
s parkiralištem i potrebnom infrastrukturom i to na 
ukupnom prostoru od 5,6 tisuća „kvadrata“ na kojima 
je već mjesecima zaposlena tvrtka GIT Varaždin kao 
izvođač radova.

Na lokaciji smještenoj s južne strane županijske 
prometnice što povezuje Kastav i Viškovo već se vide 
obrisi novog gradskog groblja, jer izgradnja mrtvač-
nice koja ima 208,5 kvadratnih metara ukupne ko-
risne površine pri samom je kraju, a uskoro kreće i 
izgradnja prvog grobnog polja koje će imati kapacitet 
od 151 ukupnog mjesta. Planirana je izgradnja grob-

nica klasičnog ukopa i to pet grobnih redova sa 
71 ukopnim mjestom odvojenih stazama te blok 
niša s 80 ukopnih mjesta u tri nivoa, za što su is-
hodovane potrebne dozvole temeljem projekta 
koji potpisuje Jadranprojekt iz Rijeke. 

Uz nadzor koji obavlja tvrtka Herman projekt 
iz Ičića, investicija u mrtvačnicu i ukopna polja 
vrijedna je 4,17 milijuna kuna, a ostatak od 2,5 
milijuna kuna - do ukupnog iznosa vrijednosti 
prve faze ulaganja u novo groblje - odnosi se na 
izgradnju pristupne ceste dužine 70 metara te 
parkirališta koje će se graditi s obje strane ceste i 
imati ukupno 81 parkirno mjesto. Kako će cestu 
pratiti i sva potrebna infrastruktura, uključujući i 
vodovodnu mrežu, izvođač će biti poznat nakon 
javne nabave koju će Grad Kastav provesti zajed-
no s komunalnim društvom Vodovod i kanaliza-
cija Rijeka. 

Prema planu, prva faza izgradnje novog grad-
skog groblja trebala bi biti gotova do lipnja iduće 
godine. Inače, nakon završetka svih faza projekta 
izgradnje novog groblja koje se gradi na čestici čiji 
je najveći dio Grad Kastav dobio u vlasništvo za-
mjenom vlasništva sa Župom sv. Jelene, a ostatak 
otkupom od građana, dobit će se više od 3.000 no-
vih ukopnih mjesta na pet grobnih polja.

G
Vozači moraju biti strpljivi

Objekt mrtvačnice je gotov
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Svaki je rođendan bitan, 
bio on mali ili veliki. Dječ-
ji su rođendani najslađi, 
ali kad njihov vrtić slavi 
13 velikih godina, onda 

je slavlje neizbježno. Tako je zgrada 
Dječjeg vrtića Vladimir Nazor upravo 
proslavila taj važan dan. Naime na dan 
6.11.2006. vesela cika i smijeh popu-
nili su po prvi puta prostorije navede-
nog objekta. 

To je bio prvi put da se otvorio je-
dan namjenski objekt za vrtić jer je do 
tog dana postojao samo vrtić Mavrica u 
Kastvu, koji je neko vrijeme spadao pod 
Rijekom, i imao je dvije skupine. Djeca 
iz Kastva su se onda morala snalaziti i 
velika većina je odlazila u obližnje vrtiće 
kao što je to bio vrtić Matulji.  Na dan 
otvorenja imali smo samo četiri skupine, 
dvije jasličke i dvije vrtićke, što znači da 
je već u startu bio premali za sve naše 
potrebe. Vrlo brzo smo krenuli u rea-
daptaciju i otvorili dodatne dvije sku-
pine. Broj od šest skupina i danas radi 
‘punom parom’. Ja sam ovdje stigla prije 
deset godina i tada smo imali 86 djece 
i 18 zaposlenih. Sada imamo sve skupa 
380 djece i oko 80 zaposlenih. Žao mi je 
jedino što smo u ovoj zgradi imali i dvo-
ranu za vježbanje koju smo s vremenom 
morali pretvoriti u sobu, tako da smo 
nažalost prvo izgubili dvoranu, a onda i 
blagovaonicu. To bi svakako vratili jed-
nog dana ako se bude gradio novi i veći 
vrtić – rekla nam je ravnateljica Helena 
Ninković Budimlija. 

U studenom smo 
proslavili 13 godina 

zgrade vrtića 
„Vladimir Nazor“ i 
sjetili se vremena 

kad smo imali 80-ak 
djece i 18 zaposlenih, 

a danas nas je 380 
malenih i 80 velikih, 

ističe ravnateljica 
Helena Ninković 

Budimlija

Patrizia Chiepolo 
Mihočić

Piše

Rođendan smo simbolično prosla-
vili 13. studenog. Naša djeca strašno 
vole proslave pa smo taj dan napravili 
veliko slavlje uz tortu, balone i ostale 
sitnice koje njima puno znače.

No rođendan nisu proslavili sami. 
Bilo je tu puno uzvanika iz Grada Ka-
stva, a i gosti iznenađenja, odnosno 
svi ravnatelji ljubljanskih vrtića i pro-
čelnica društvenih djelatnosti Grada 
Ljubljane. Povod njihovog dolaska je 
bila stručna ekskurzija pa su iskoristili 
priliku da uveličaju taj važan dan vrtića 
Vladimir Nazor. 

Gosti su bili oduševljeni pogotovo 
novim objektom, Kastavskim srdeli-
cama, jer je to kvadratura po njihovim 
standardima, odnosno 3 kvadrata po 
djetetu. S obzirom na to da broj djece 
po grupi nije prevelik, imaju stvarno 
ogroman prostor za igru i zabavu, rekla 
je ravnateljica. 

I nova skupina u objektu u Školskoj 
8, koja je zamišljena kao difuzni vrtić, 
izazvala je oduševljenje i djece i rodi-
telja. 

Ovaj tip rada pokazao se kao jako 
dobar model odgoja. Na početku su 
neki bili skeptični što se grupa nalazi 
u staroj gradskoj jezgri, ali brzo su pri-
hvatili ovaj način rada s kojim se djeca 
upoznaju sa svojim gradom, a s dru-
ge strane se stari dio grada oživljava.  
Prednost je i u tome što imamo blizu 
šumu, igralište i djeca su u bliskom 
kontaktu s prirodom, objasnila je rav-
nateljica.

Stigli smo i do najveselijeg mje-
seca u godini, kada će dječica 
uživati u raznim radionicama, 

predstavama i druženjima s roditelji-
ma. Naime, 11. i 12. prosinca na pro-
gramu je bila već tradicionalna pred-
stava djelatnika za djecu. Ove godine 
je to predstava Tri praščića i smotani 
vuk u Šporovoj jami, a 18. prosinca će 
se odvijati Božićni festival. „Festival je 
zamišljen kao druženje roditelja, dje-
latnika i djece. Djeci će biti ponuđene 
razne aktivnosti (božićne dječje igre, 
foto boot, pinjata). Predstavit ćemo i 
određene običaje pa će tako engleska 
grupa pjevati božićne pjesme, Chri-
stmas carol. Dio ponude bit će i spe-
cifična božićna odnosno nacionalna 
hrana naših roditelja iz drugih zemalja 
(Azerbajdžan, Mađarska, Brazil, Nje-
mačka...) i za određeni iznos će svat-
ko moći probati ove delicije, dok će 
se humanitarnoj akciji pridružiti i lo-
kalni kastavski ugostitelji koji su naši 
dugogodišnji suradnici. Prodavat će se 
i božićni ukrasi koje će djeca izraditi. 
Prikupljena sredstva bit će donirana, 
a na Božićnom festivalu očekuje nas 
i pokoje iznenađenje. Do sada smo 
imali uvijek druženje po sobama i gru-
pama, a ove smo godine odlučili iznaj-
miti cijelu dvoranu i biti svi zajedno“. 

Prvi Božićni  
festival vrtićara

mladi

Nema prave proslave bez torte

DJEČICA I DJELATNICI KASTAVSKOG VRTIĆA  
NIZOM AKTIVNOSTI OBILJEŽAVAJU KRAJ 2019.

Još jedna godina puna radosti
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Grad Kastav u školskoj i akadem-
skoj godini dodjeljuje ukupno 45 
učeničkih i studentskih stipendi-

ja, a prema Kriterijima za stipendiranje re-
dovnih učenika/studenata, izvrsnih učeni-
ka/studenata, sportaša učenika/studenata 
i studenata deficitarnih zanimanja. 

Među ovogodišnjim stipendistima ima 
puno lanjskih stipendista što potvrđuje 
da učenici i studenti nastavljaju postizati 
izvanredne rezultate u školama i na fakul-
tetima. 

U školskoj i akademskoj 2019/2020. 
godine učeničke stipendije Grada Kastva 
iznose 600 kuna mjesečno, a studentske 
700 kuna dok stipendija za deficitarna za-
nimanja iznosi 1.000 kuna. U proračunu je 
za tu namjenu osigurano više od 300.000 
kuna.

Novi stipendisti/učenici su: Laura Afrić, 
Dorotea Čučak, Andrija Despotović, Dino 
Gržinić, Dora Kostelac, Nina Romac, Da-
vid Rumora,  Tomas Kurbanović, Ivona 
Žuža, Lucijan Mofardin, Marija Lanc, Nika 
Sveško; zatim Ana Marija Perčić, Erin Su-
šanj, Evelin Abdić, Lola Zubak,  Antonio 

Posud, Nikolina Pravdica, Petra Jurčić, 
Paola Lebar, Klara Pavlović, te Tea Osto-
jić, Lucia Battaia, Ana Čop i Lucia Jo-
vić. Novi stipendisti/studenti su: Petra 
Bistričić, Lorena Zavidić, Doris Šimac, 
Dorijan Leko, Sara Prebeg, Nina Đukić, 

Marija Balenović, Dorina Floričić, Mia 
Škaljac, Gabrijela Grlić, Mateo Grgurić, 
Lucija Pustahija, Klara Babić, Lorena Ja-
kus, Marta Despotović, te Nika Vrabec, 
Martina Nobilo, Paula Tepuš, Dorotea 
Jelovica i Lucija Hadrović-Pavišić.

Kastavskim stipendistima 
otvoren cijeli svijet

I OVE GODINE DODIJELJENO 45 GRADSKIH STIPENDIJA 
UČENICIMA I STUDENTIMA

Iskustva bivših stipendista  
Hane Tomulić i Joela Aničića 

Joel Aničić, tako-
đer stipendist Grada 
Kastva, a sada student 
prve godine kemije i fi-
zike na ETH-u u Zuri-
chu - fakultetu kojeg su 
pohađali znanstvenici 
poput Alberta Einstei-
na i Wolfganga Paulia, s nama je podijelio prve dojmove o studiju:  
- Od dolaska sam zakopan poslom i borim se s birokracijom. Ali 
usprkos tome, it’s great here! Grad je stvarno predivan, a kampusi 
su puno veći nego što sam u početku mislio. Raspored mi je krcat 
svaki dan, ali nije još toliko zahtjevno kao što sam očekivao. Ve-
ćinom zbog toga što ovaj fakultet ima politiku: Your education, 
your responsibility.

Hana Tomulić je na prvoj go-
dini studija psihologije i socio-
logije na University of Stirling u 
Škotskoj.  Od ljetne škole u Lon-
donu s Eurowayem postala sam 
zainteresirana za studij u Velikoj 
Britaniji. Izlet u Cambridge je 
kriv za sve, a u cijelom procesu 
prijave puno su mi pomogle „te-
acherice“ iz Eurowaya. Program 
studija vani razlikuje se od onog 
u Hrvatskoj. Nastava je fokusira-
na na praksu, seminare i vježbe, 
studenti rade u manjim grupama 
i individualno uz pomoć men-
tora i profesora. Praksa je bitna 
u svakom području, pogotovo u 
radu s ljudima, i znala sam da ću 
to iskustvo puno teže steći u Hr-
vatskoj, kaže Hana.

Stipendisti s gradonačelnikom Matejom Mostarcem
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U Osnovnoj školi “Mi-
lan Brozović” u Ka-
stvu u tijeku su pri-
preme za značajno 

slavlje. Naime 2020. godine prosla-
vit će se 250. obljetnica osnovnog 
školstva u tom gradu, a obilježit će 
se brojnim projektima:

Jedan od najbitnijih je prezenta-
cija monografije “250. obljetnica 
osnovnog školstva u Kastvu”. Knji-
gu u suradnji s nastavnim osobljem 
Osnovne škole „Milan Brozović“ 
priprema Goran Moravček, povje-
sničar kulturno-povijesne baštine. 
U toj ćemo knjizi otkriti mnogo 
povijesnih činjenica i sve što se 
događalo u tom razdoblju. Dakako 
u drugom djelu monografije imat 
ćemo uvid u suvremenu školu, od-
nosno u vrijeme od osamostaljenja 
Republike Hrvatske, do danas. Na-
pravili bi i vremensku kapsulu gdje 
bismo nešto što je aktualno u tom 
trenutku u školstvu htjeli ostaviti 
budućim naraštajima i da se ona 

tada kapetan Juraj Vlah. Carica je ubrzo, 1774. 
godine, izdala naredbu nazvanu “Opći školski 
red” čime je učvrstila pravni temelj reformi, po-
glavito u osnovnom školstvu. Zakonom je bilo 
propisano da se tzv. “trivijalne (pučke) škole”, a 
takva je bila u Kastvu, osnivaju u svakom mje-
stu gdje postoji župna crkva. Za “trivijalke” je 
trebalo osigurati učionicu, stan i plaću za učit-
elja. Je li on bio svjetovnjak ili svećenik možemo 
samo nagađati, kao i to je li nastava bila održav-
ana na njemačkom ili hrvatskom jeziku? Imena 
prvih učitelja nisu ostala sačuvana u školskim 
kronikama. Previše nas to ne treba čuditi, jer 
je Kastav od 18. stoljeća nadalje prošao kroz 
burne društvene, državne i političke mijene te 
su se mnoga imena učitelja, ali i đaka jednosta-
vno zametnula u povijesnim bespućima. Kroz 
minula dva i pol stoljeća Kastavština se našla 
unutar Habsburške Monarhije, Napoleonove 
Francuske, Kraljevine Italije, Karađorđevićeve 
Jugoslavije, njemačkog Reicha, “nove” Jugosla-
vije te, napokon, Republike Hrvatske. Svi su 
ti sustavi usmjeravali život kastavske osnovne 
škole posredstvom različitih upravnih propisa, 
nastavnih programa i udžbenika. U ovoj osno-
vnoj školi su radili i rade brojni vrsni učitelji, 
nastavnici i profesori. I danas diljem naše do-
movine i svijeta djeluju mnogi ugledni Kastavci 
i Kastavke, kao profesori, inženjeri, ekonomisti, 
liječnici, pravnici, umjetnici, sportaši... Svi su 

OSNOVNA ŠKOLA “MILAN BROZOVIĆ”  
PRIPREMA SE ZA ZNAČAJNU OBLJETNICU

Već 250 godina s Kastva  
se širi snop znanja

Povodom 250 godina 
osnovnog školstva, 
u školi pripremaju 
monografiju, te brojne 
zanimljive projekte, 
među kojima i 
vremensku kapsulu

Patrizia Chiepolo Mihočić
Piše

mladi

Škola će nizom programa i aktivnosti obilježiti ovu vrijednu obljetnicu

otvori za točno 50 godina, odnosno na 300. go-
dišnjici osnovnog školstva u našem gradu. Za-
molili smo i naš glazbeni odjel da osmisli jednu 
kompoziciju koju bi izveli na dan škole i onda bi 
se taj notni zapis spremio u kapsulu i ponovno 
izveo 2070. Mnogi od nas više neće biti prisut-
ni, nažalost, ili će biti u dubokoj starosti, ali će 
sigurno biti zanimljivo tadašnjim učenicima. U 
kapsuli će biti još mnogo toga zanimljivog, a to 
sve ovisi o kreativnosti djece i učitelja. Želja je 
da svaki razred nešto osmisli i da nešto poruči 
time budućim generacijama. Za dan škole imat 
ćemo i priredbu koja će biti posvećena značaj-
noj obljetnici. Pokrovitelj cijele manifestacije je 
Primorsko-goranska županija, kao naš osnivač, 
i Grad Kastav“, objasnila je ravnateljica škole, 
Sandra Krpan. Za kratku najavu monografije, 
zamolili smo autora, gospodina Gorana Mo-
ravčeka. Osnovna škola “Milan Brozović”, koju 
sada pohađa više od 900 učenica i učenika, ut-
kana je u tkivo Kastva punih dva i pol stoljeća. 
Početak osnovnog školstva u Kastvu, ali i na Ka-
stavštini seže u daleku 1770. kad su “stareji”, koji 
su zastupali kastavsku općinu u velikom i ma-
lom vijeću, odlučili 19. lipnja te godine otvoriti 
učionicu sa stalno zaposlenim učiteljem. Otva-
ranje škola diljem Monarhije potakla je u sklo-
pu svojih prosvjetiteljskih reformi carica Marija 
Terezija. Kastavskom gospoštijom upravljao je 
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oni stekli solidno osnovnoškolsko 
obrazovanje u Kastvu, na brege, s 
kojega se snop znanja, kao svjetlo 
sa svjetionika, širi nadaleko puna 
dva i pol stoljeća”, rekao je Goran 
Moravček. 

KASTAV U PROJEKTU “EUROPE GOES LOCAL“ 

U SPOMEN NA MATIJU KATALINIĆA

Rad s mladima na lokalnoj razini

Besplatne instrukcije za maturante

U sklopu projekta “Europe Goes Local – Rad s mladima na lokalnoj razini” predstavnici Grada 
Kastva sudjelovali su na drugom ciklusu treninga jedinica lokalne i regionalne samouprave koji 
se od 24. – 27. studenog održao u Mariji Bistrici. Glavni cilj ovog projekta je stvaranje poticaj-
nog okruženja za rad s mladima posebice kroz jačanje suradnje između različitih dionika u tom 
području. Na treningu su sudjelovali predstavnici 17 jedinica lokalne i regionalne samouprave 
iz cijele Hrvatske, koji su uz primjere dobre prakse, morali izraditi individualni plan rada s mla-
dima, s kojim će unaprijediti odnose između mladih i gradskih uprava. Sudionici su prisustvo-
vali i završnoj konferenciji projekta „Uzmi pare i napravi nešto za mlade: Participativnim proračunom 
do aktivnog sudjelovanja mladih u lokalnoj zajednici“ u Zaboku, 26. studenog.

Postoje brojni primjeri kako gradovi i općine utječu na poboljšanje životnih uvjeta mladih – 
neki kroz podršku organizacijama za rad s mladima, a neki kroz aktivnosti koje provode sami.

Ovaj projekt ne završava s treningom na kojem smo sudjelovali već će uključenim jedinica-
ma lokalne i regionalne samouprave pružiti višemjesečnu stručnu podršku pri unaprjeđenju 
lokalnih sustava rada s mladima prilagođenu individualnim potrebama svake jedinice lokalne 
i regionalne samouprave – kaže Mirna Rubeša koja je predstavljala Grad Kastav i na kraju tre-
ninga dobila certifikat neformalnog učenja na polju mladih (Youthpass).

Projekt EGL, trenutno je jedan od najvećih europskih projekata u području rada s mladi-
ma, a provodi ga Agencija za mobilnost i programe EU u suradnji s partnerskim Nacionalnim 
agencijama u Europi za program Erasmus +. Ovim je projektom započela dugoročna suradnja 
s ciljem poboljšanja kvalitete rada s mladima posebice kroz jačanje suradnje između različitih 
dionika u tom području.

Štrajk i izostanak iz škole razveselio 
je sigurno one najmlađe koji su školske 
klupe zamijenili s igralištem, a knjige i 
bilježnice s najdražim igrama i video 
igricama. No nakon nekog vremena 
kod roditelja i maturanata se stvorio 
nemir. Kako nadoknaditi izgubljeno i 
hoće li biti moguće bez većih proble-
ma završiti srednju školu i upisati že-
ljeni fakultet. No u Kastvu za to nema 
brige jer su u  OŠ Milan Brozović, uz 
podršku ravnateljice Sandre Krpan, 
odlučili provesti jedan hvalevrijedan 
projekt. O tome nam je više rekla pro-
fesorica Dubravka Uroda. 

Ovo će biti treće provođenje pro-
jekta “Stori jeno dobro delo” koje smo 
pokrenuli 2017. želeći da se dobra dje-
la i pozitivni poticaji koje je do zadnjeg 
trenutka putem društvenih mreža širio 
naš učenik, Matija Katalinić, nastave. 
Činimo to u njegov ime i dalje, kako 
bi njegov primjer bio našim učenici-
ma inspiracija za ono što pojedinac 
može učiniti u svojoj zajednici. Želeći 
istodobno i biti podrška roditeljima 

i učenicima koji su nama podrška u 
ovome štrajku, uz ono što ćemo učini-
ti s našim učenicima, mi, učitelji, smo 
odlučili uzvratiti svojom podrškom. 
U tjednu u kojem budemo provodili 
projekt (vezano uz 21.4., dan kad je 
Matija preminuo) organizirat ćemo 
besplatne instrukcije iz predmeta Hr-
vatski jezik, Matematika, Engleski i 
Njemački jezik za maturante koji su 
najviše zabrinuti oko svojega uspjeha i 
brinu se hoće li dani provedeni u štraj-
ku utjecati na njihovu uspješnost na 
državnoj maturi. Ovi dodatni sati, koji 
će se provoditi navečer po rasporedu 
koji ćemo objaviti na školskim mrež-
nim stranicama, nisu rezervirani samo 
za naše kastavske maturante. Kastavci 
imaju veliko srce, to je pokazao Matija, 
a i mi ćemo. Dobro su došli svi kojima 
je potrebna ova potpora. Uz nas će ima 
na radionicama pomagati naša struč-
na služba - pedagoginja, psihologinja 
i socijalna pedagoginja s radionicama 
koje će im pomoći da se lakše nose sa 
stresom pri polaganju ispita, da plani-

Matija Katalinić

raju učenje te učinkovitije uče. Tako 
će tijekom travnja 2020. projekt “Stori 
jeno dobro delo” uz podršku naše rav-
nateljice Sandre Krpan te svih članova 
Učiteljskog vijeća pokazati još jednom 
da su kastavski učitelji uvijek tu za one 
koji žele rasti kroz svoje znanje“, rekla 
je Dubravka Uroda.



14.12. - 31.12.
CREKVINA
16:00 - 20:00 Ured Djeda Mraza
16:00 - 21:00 Visualia Park Instalacije

14.12. - 31.12.
POD LOŽUN
16:00 - 21:00  Visualia Park Instalacije

ADVENTSKI PARK FORTICA 
14.12. - 31.12.
Radnim danom: 16:00 - 22:00
Vikendom i blagdanom: 11:00 - 22:00
Bogata ugostiteljska ponuda 

14.12. / subota
19:00  Fortica - svečano paljenje lampica i 
otvorenje Adventa
19:15  Fortica – Antonela Doko  koncert
19:30  Pokretanje Visualia instalacija

15.12. / nedjelja
18:00  Fortica – It Takes Two koncert
19:00  župna crkva Sv. Jelene Križarice – Božićni 
koncert Ženske klape Kastav uz obilježavanje 
25. obljetnice rada. Sudjeluju: Mješoviti vokalni 
ansambl Kanat - Kastav, Ženski zbor KUD-a Učka 
– Matulji, Muška klapa Kastav

18.12. / srijeda
17:30  Školska sportska dvorana “Matija 
Katalinić” – Božićni festival DV “Vladimir Nazor”
18:30  Školska knjižnica OŠ “Milan Brozović” – 
Koncert glazbenog odjela OŠ

19.12. / četvrtak
16:30 i 18:00  Društveni dom “Braće Matešić” 
Šporova jama – “Vrtuljak želja” predstava  
RI Teatra za djecu vrtićke dobi

20.12. / petak
20:00  Fortica – Jonathan koncert

21.12. / subota
18:00 Fortica – DJ Ivan Mastermix House 
Advent party

22.12. / nedjelja
10:00  kod Lože – Kastav Advent Trail
14:00  Fortica – PreKardashians koncert
17:00  Crekvina – Doček Djeda Mraza
18:00  Fortica – Sempre Allegro koncert
18:00  S feralići po Loze i Kastve - adventska 
šetnja s PD Viškovo, polazak s Fortice

24.12. / utorak
11:00 Fortica – Blagdansko druženje građana 
na Badnjak
11:00 - 14:00  Fortica – Klapa Nevera koncert
15:00  Fortica – In Between koncert

25.12. / srijeda
17:00 - 21:00  Fortica – Martina Majerle koncert

ORGANIZATOR 

M
EDIJSKI

POKROVI TELJI

SPONZOR



26.12. / četvrtak
17:00 - 21:00  Fortica – Nina Kraljić koncert
20:00  Školska sportska dvorana “Matija 
Katalinić” – Novogodišnji koncert GD Spinčići

27.12. / petak
18:00 - 21.00  Fortica – The Janitors koncert
19:00  S feralići po Loze i Kastve - adventska 
šetnja s PD Viškovo, polazak s Fortice

28.12. / subota
09:00 – 12:00  Fortica – Zeleni Kastav
18:00  Fortica – Retro Disco by DJ Tommy party

29.12. / nedjelja
16:00 Crekvina – Ispraćaj Djeda Mraza
19:00 Fortica – Klapa Kampanel koncert

31.12. / utorak
10:00 - 15:00 Fortica  
- ZADNJE POLNE VA KASTVE 

31.12.  
10:00 - 15:00  

FORTICA 

ZADNJE 
POLNE VA 

KASTVE 
14.12.

FORTICA
19:00

Svečano paljenje 
lampica

ANTONELA DOKO 
KONCERT

FORTICA
20.12. 20:00
Jonathan  
koncert

29.12. 19:00
Klapa Kampanel 

koncert

CREKVINA
16:00 – 20:00
Ured Djeda 

Mraza
16:00 – 21:00

Visualia  
Park

Organizatori zadržavaju pravo 
izmjene programa. 
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POTVRDA KVALITETE MANIFESTACIJE KOJA ŽIVI  
S KASTAVCIMA VEĆ DUŽE OD 600 GODINA

Nije ni moglo dru-
gačije! Nakon tri 
predivna dana, Bela 

nedeja nagrađena je turistič-
kom nagradom Simply the 
best u kategoriji „Očuvanje 
tradicijskih lokalnih običaja“. 
Nagrada je još jedna potvrda 
kvalitete manifestacije koja 
živi s Kastavcima već duže od 
600 godina. I ovog su puta po-
sjetitelji bili vrlo zadovoljni. 
Belu nedeju poslužilo je vrije-
me u sva tri dana održavanja. 
Na trasi dugoj 1.644 metra i 
okolnim uličicama nudila se 
bogata ponuda koja je zado-
voljila sve generacije počevši 
od one za najmlađe, sajma 
robe široke potrošnje, ponude 
autohtonih proizvoda brojnih 
OPG-ova, pa do ugostiteljske 
ponude i zabavnih sadržaja.

Pohodili su Kastav i brojni 
političari, od predsjedničkog 
kandidata Zorana Milanovića 
u subotu, te predsjednika SD-
P-a Davora Bernardića i pred-
sjednice Republike Hrvatske 
Kolinde Grabar-Kitarović u 
nedjelju. Domaćini su svima 
pokazali Kuću Belice, novo-
otvoreni zavičajni muzej, te 
sajam autohtonih hrvatskih 
vina „LokVINA“ koji se po 
prvi puta održao i odmah 
oduševio kako izlagače, tako i 
posjetitelje Kastva.

U subotu je otvoren i Dje-
čji kutak na Lokvini gdje su 
se djeca igrala zaboravljenim 
dječjim igrama, ali i uživala na 
radionicama kroz koje su na-
učila raditi sok od grožđa. Tu 
je bila i Cicibanova radionici 
izrade cipela, a brojni mali-
šani su posjetili i kutak HNK 
Rijeke ne propustivši prigodu 
fotografirati se s Pešekanom – 
maskotom nogometnog kluba 
ali i učlaniti u voljeni klub.

Program je započeo tradi-
cionalnim subotnjim otva-

Bela nedeja nagrađena turističkom nagradom

Simply the best

događanja

Mališani su uživali u dječjem kutku

I predsjednica Kolinda Grabar-Kitarović kušala je mlado vino
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ranjem izložbe “Za otočit i natočit” 
Udruge prijatela ruž, grozja i vina 
Belica, a koja se sastoji tradicional-
nog pribora za vinogradarstvo i po-
drumarstvo kakav se nekad koristio. 
Predsjednik udruge Miljenko Host 
tom je prigodom naglasio kako će 
ove godine Belica biti visoke kakvoće, 
dok je gradonačelnik Matej Mostarac 
otvorio izložbu posebno naglasivši 
kako je upravo Udruga Belica pokre-
tač očuvanja, ali i razvoja vinarstva 

Kastva te ponajviše zaslužna da se u 
kastavskim konobama pije kvalitetno 
vino. 

“Pozdravom Beloj nedeji” u Aleji 
velikana započeo je nedjeljni, središnji 
dio programa. Okupila se tada brojna 
publika i uživala u programu u kojem su 
sudjelovali Glazbeno društvo “Spinči-
ći” Kastav, DVD “Kastav”, Zoran Maj-
storović organ trio i sopci Zlatko Vola-
rić i Klaudije Dunato, pobjednica 4.ČA 
– čitalnice Dora Jardas kao i od povje-

I ovog su puta posjetitelji bili vrlo 
zadovoljni. Belu nedeju poslužilo je 
vrijeme u sva tri dana održavanja, a 
organizatori su pripremili sadržajan 
i kvalitetan program

Bela nedeja nagrađena turističkom nagradom

Simply the best
Mališani su uživali u dječjem kutku Udruga Belica tradicionalno otvara Belu nedeju

Živa fontana

KUD Učka Matulji
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renstva manifestacije odabra-
na Nina Ravnić, Čakavčići OŠ 
“Milan Brozović” Kastav Nino 
Lukanović, Filip Raspor, Ivan 
Dukić i Andre Poropat, Ženski 
pjevački zbor “Učka”, učenici 
Glazbenog odjela pri OŠ “Mi-
lan Brozović” Kastav Mara Lu-
kanović, Aurora Travalja, Lora 
Milić, Mihaela Jelavić, Karla 
Stanić, Tin Mlakar i Dorian 
Rubeša, kao i članovi Europ-
skog  vinskog viteškog reda 
Konzulata Hrvatska. 

Posljednjeg dana manifes-
tacije, na Beli pundejak, na 
prepunoj Lokvini održana je 
zdravica gradonačelnika Mate-
ja Mostarca. Uz njega je čašu 
belice podigao i župan Primor-
sko-goranske županije Zlatko 
Komadina, te brojni uzvanici 
iz susjednih općina i gradova, 
gospodarstvenici, predstavnici 
kulturnih, sportskih i ostalih 
udruga, mnogi dragi gosti Kas-
tva i Bele nedeje. 

Tog je dana održan i zanim-
ljiv stručni skup o sljubljivanju 
meda i vina “Med-i-teran z’ 
Kastva”, kao i Mići samanj kas-
tavskih dječjih vrtića na kojem 
su djeca ponudila svoje radove 
vezane na temu Bele nedeje, 
čime se još jednom potvrdilo 
kako se u Kastvu puno radi na 
očuvanju tradicije već od najra-
nije dobi. 

I što reći na kraju nego veliko 
HVALA svima koji su na bilo 
koji način doprinijeli ovogo-
dišnjoj Beloj nedeji. S nestrp-
ljenjem čekamo 2020. i prvi 
vikend listopada. Organizato-
rima ne nedostaje želje, ljubavi 
i novih ideja.

I ove su godine u sklopu manifestacije Bela nedeja nagrađane najljep-
še uređene okućnice u gradu Kastvu. Nagrade su dobili Mara Vidović, 
za najljepše uređenu okućnicu na području grada Kastva, Jagoda Stipco-
vich, za najljepše uređenu okućnicu u staroj gradskoj jezgri i Snježana 
Šašić, za najljepše uređenu okućnicu u kategoriji privatnih iznajmljivača. 
Priznanja su dobili i kastavski ugostitelji koji daju svoj doprinos kroz 
iznimno uređene i održavane terase: Pizzerija Rustica, Art Caffe, Guitar 
Caffe i Kastav Pub.

Nagrađene najljepše okućnice

događanja

Grad na brege posjetili su Zoran Milanović… i Davor Bernardić

Ništa bez harmonike

Luda zabava na Crekvini Bela nedeja za velike i male
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Bela nedeja za velike i male
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Nagrađeni dvojac s 
početka jeseni, od-
nosno Kastavac ruj-
na Dorian Rubeša i 

Kastavka listopada Maja Škrinjar, 
dolazi iz obrazovnog sustava. Mla-
đi od njih dvoje, Dorian, stiže iz 
školskih klupa, a Maja iz – vrtića. 
U vremenu obilježenom borbom 
za dostojanstvo prosvjetnih rad-
nika, vrijedno je istaknuti kako 
obrazovni sustav – barem je takav 
slučaj u Kastvu – nose požrtvovni, 
kreativni i izvrsni ljudi, neovisno s 
koje strane klupe se nalazili.

Dorian Rubeša član je 6. razre-
da Osnovne škole „Milan Brozo-
vić“ Kastav i – što je za priznanje 
Kastavca mjeseca rujna svakako 
važnije – 4. razreda školskog Glaz-
benog odjeljenja. Dorian je neu-
pitan glazbeni biser, koji je svoje 
harmonikaško znanje razvio od 
nebrušenog talenta do izvrsnosti 
u vrlo kratkom roku. Svega pet 
godina učenja harmonike bilo mu 
je dovoljno da se popne na tron 
globalne konkurencije, osvojivši 
zlatno priznanje na Svjetskom pr-
venstvu održanom krajem rujna u 
Portorožu. 

- Nono mi je od mića sopal har-
moniku, meni se to jako zapjaža-
lo. Harmonika mi je vavek bila po 
rukeh i tako san otkril jubav pre-
ma njoj. Na europskom prvenstvu 
jedanput san bil treći i dva puta 
drugi va Udinama u Italiji. Va Por-
toržu san bil dvaput drugi, a ovo 
leto san dobil zlatno priznanje, 
kaže Dorian koji je osvajao i niz 
drugih priznanja na regionalnim 
natjecanjima. 

Njegovi nastupi već odavno pli-
jene pažnju Kastavaca i posjetitelja 
„grada na brege“ jer ovaj „vunder-
kind“ nastupa i na gotovo svim grad-
skim događanjima – od Bele nedeje 
preo ČA-čitalnice do humanitarnih 
koncerata. Nastupao je i kao pratnja 
klapama Kamelija i Skalin, svirao 
s Maurom Starajem i ansamblom 
Saša Avsenika, a na ovogodišnjem 
KKL-u je s Emom Sušanj održao sa-
mostalni koncert i oduševio brojnu 
publiku ispred Kuće Belice.

- Želim biti muzičar i imati svoj bend. 
Slušam različitu glazbu, ali moj učitelj 
Niko Poles, čijeg sam orkestra član, mi je 
najdraži, zaključuje Dorian uz pohvalu i 
zahvalu svojim učiteljima što podržavaju 
i usmjeravaju njegov put prema uspjehu. 

Maja Škrinjar, Kastavka mjeseca listo-
pada, psihologinja je Dječjeg vrtića „Vla-
dimir Nazor“, a za svoj rad nagrađena je 
prigodom Svjetskog dana učitelja – Pri-

morsko-goranska županija uvrstila ju je 
među najbolje odgojno-obrazovne djelat-
nike. Petnaest godina provela je u vrtići-
ma. Prve dvije godine, od 2004. godine, 
kao psihologinja pripravnica u Dječjem 
vrtiću Karlovac, a od 2006. godine u ka-
stavskom vrtiću. 

- Iskreno, o nekom drugom radnom 
mjestu ili profesiji nisam niti razmišljala i 
sada nakon petnaestak godina staža niti ne 

Neupitan glazbeni biser  
i vladarica šarene sobice

DORIAN RUBEŠA  
I MAJA ŠKRINJAR – 

KASTAVCI  
MJESECA

Davor Žic
Piše

Iza svakog uspješnog glazbenika stoji obitelj – Dorian s roditeljima i sestrom



29PROSINAC 2019.

Neupitan glazbeni biser  
i vladarica šarene sobice

Dok osvaja brojne medalje 
na natjecanjima, Dorian 
sanja kako će jednog 
dana imati svoj bend, a 
nagrađena psihologinja 
kastavskog vrtića uživa u 
radu s najmlađima

znam što bih mogla raditi da 
se ovime ne bavim. S djecom 
je uvijek gušt raditi, a ovako 
maloj djeci još je super kad im 
se kaže da idu psihologu. Moja 
sobica je šarena i namijenjena 
djeci, stoga svi u nju vole doći, 
kaže Maja Škrinjar koja se u 
svom poslu redovito stručno 
usavršava, a posebno se ističe 
u radu s djecom s teškoćama u 
razvoju. 

Autorica je projekta Po-
magač u skupini te inicijator 
opremanja Snoezelen sobe, 
aktivno sudjeluje u brojnim 
projektima i humanitarnim 
događanjima poput Božićnog 
sajma, Mićeg samnja i maš-
karanog plesa te je urednica 
vrtićke internetske stranice i 
časopisa Boršica. 

- Županijska nagrada peta 
je u nizu za najbolje odgoj-
no-obrazovne djelatnike koju 
su osvojili kastavski dječji 
vrtić i njegovi djelatnici, a si-
gurna sam da nije posljednja, 
zaključuje Maja Škrinjar koja 
je među svojim koleg(ic)ama 
prepoznata kao vrijedna, od-
govorna i savjesna suradnica te 
je zbog svojih osobnih i profe-
sionalnih kvaliteta cijenjena u 
kolektivu.

Volonteri Crvenog križa Kastav u blagdansko 
su vrijeme najzaposleniji. Iako ova organi-
zacija održava svoje aktivnosti tijekom čita-
ve godine, prosinac donosi vrhunac njihova 

rada, jer tada se osobito posvećuju djeci, starijim i siro-
mašnim građanima.

Kao uvod u blagdane, održana je u listopadu tradicio-
nalna akcija Solidarnost na djelu, kada su članovi Crve-
nog križa prikupljali odjeću i obuću te prodavali bonove 
kako bi se sakupila i financijska pomoć za građane u ne-
zavidnim imovinskim situacijama. 

- Prikupljeno je oko tonu robe, to su nam naši vatro-
gasci čuvali u svom prostoru gdje se prikupljalo i nakon 
akcije odvezli u Crveni križ Rijeka, a bonovima smo pri-
kupili oko 500 kuna. Jako smo zadovoljni odazivom, gra-
đani su se doista iskazali u ovoj akciji, kazala je Zdenka 
Badanjak iz kastavskog Crvenog križa.

Početkom prosinca, pak, volonteri su prisutni u kastav-
skom dječjem vrtiću i školi, gdje daruju mališane – vrtićku 
djecu i prvašiće – igračkama i slatkišima. Svako dijete, po-
vodom Svetog Nikole, dobit će prigodan dar, a Crveni križ 
darivat će i starije građane kojima je pomoć najpotrebnija.

Naime, u ovo predbožićno vrijeme u suradnji s Gra-
dom Kastvom organizirana je podjela poklon-paketa za 
bolesne i socijalno ugrožene građane kojima će se podi-
jeliti ukupno 80 paketa pomoći te još 10 većih, obitelj-
skih paketa.

- Za djecu koja su rođena tijekom ove godine također 
tradicionalno pripremamo darove. Tako ćemo 17. pro-
sinca okupiti roditelje i podijeliti poklon-pakete koji sa-
drže pelene, dječju hranu, igračke te druge potrepštine, 
kazala je Badanjak.

VOLONTERI CRVENOG KRIŽA 
KASTAV IMAJU PUNE RUKE POSLA

Blagdansko 
darivanje djece  
i potrebitih 

udruge

Biljana Maljković Jakovac, Maja Škrinjar i Helena Ninković Budimlija

Prvi su na redu bili najmlađi Kastavci
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PREDAVANJEM OBILJEŽEN LISTOPAD, MJESEC BORBE 
PROTIV NAJUČESTALIJEG RAKA KOD ŽENA

nom preventivnom pregledu. Uvidom 
u Sliku zdravlja grada Kastva uočen je 
značajniji porast novo otkrivenih tu-
mora dojke. I na nacionalnoj razini pri-
mijećena je učestalija pojavnost karci-
noma dojke u svim dobnim skupinama 
žena, a zabrinjavajuće je da je Hrvatska 
zemlja u kojoj je u porastu smrtnost od 
karcinoma dojke, osobito u žena u dobi 
od 70 i 80 godina koje imaju povećanu 
smrtnost u odnosu na europsku stopu 
smrtnosti. Drugim riječima, rak dojke 
se u Republici Hrvatskoj prekasno di-
jagnosticira. 

Jedan od razloga porasta karcinoma 
dojke u svim dobnim skupinama žena 
je porast senzibiliziranosti i jačanje svje-
snosti o važnosti preventivnih pregleda. 
Zdravlje je odgovornost svakog poje-
dinca te žene same sebi mogu najviše 
pomoći pravovremenim reagiranjem na 
bilo koji od simptoma. 

Pet je rizičnih faktora koji su dokaza-
no vezani uz pojavu raka dojke, a to su: 
fizička neaktivnost, neadekvatna prehra-
na, obiteljska sklonost ovoj bolesti, pu-
šenje i konzumacija alkohola. Ginekolo-
zi i obiteljski liječnici savjetuju godišnje 
preventivne mamografije i UTZ pregle-
de za žene iznad 40 godina, a ako postoji 
neki od rizičnih faktora prevencija mora 
početi i ranije. Sa samopregledom dojki, 
djevojke bi trebale započeti već oko 20. 
godine.

Osim stručnih savjeta liječnika, pouz-
dane informacije dostupne su u udruzi 
Nada koja okuplja članice koje su se su-
očile s dijagnozom, liječenjem i oporav-
kom od raka dojke. Grad Kastav podupi-
re te sufinancira rad udruge Nada.

Članak pripremljen u suradnji s Od-
borom za zdravstvo, socijalnu skrb, rav-
nopravnost spolova i osobe treće život-
ne dobi

udruge

Listopad je mjesec borbe 
protiv raka dojke, pa se 
obilježavanju priključio 
i Grad Kastav u suradnji 

s Udrugom Nada koja okuplja žene 
operiranih dojki. Na organiziranom

predavanju o prevenciji raka dojke 
u Gradskoj vijećnici, sudjelovali su 
i članovi Odbora za zdravstvo, soci-
jalnu skrb, ravnopravnost spolova i 
osobe treće životne dobi koji su pri-
premili i brošuru o prevenciji. Na pre-
davanju se čuo podatak prema kojem 
se više od 90 posto bolesnica s rakom 
dojke može izliječiti ako se dijagnoza 
bolesti postavi u ranom stadiju. Re-
dovitim pregledom, koji uključuje sa-
mopregled, mamografiju i ultrazvučni 
pregled dojki, rak dojke se može ot-
kriti u ranom stadiju, kada su izgledi 
za izlječenje mnogo veći. Rak dojke 
je u Hrvatskoj najčešće sijelo raka u 
žena te svake godine obolijeva oko 
2.300 žena, a njih više od 900 nažalost 
i umire. U PGŽ-u je 2017. godine od 
raka dojke umrlo 69 žena, njih 55 su 
bile starije od 60 godina.

Za sljedeću godinu dogovorene su 
intenzivnije reklamne aktivnosti na 
otvorenome koje bi doprinijele po-
dizanju svijesti o toj zloćudnoj, ali 
izlječivoj bolesti. Na sajmu Zeleni Ka-
stav postavit će se štand s popratnim 
reklamnim materijalom, balonima i 
brošurama.

Odbor za zdravstvo, socijalnu 
skrb, ravnopravnost spolova i osoba 
treće životne dobi želi pridonijeti 
podizanju svijesti o izlječenju raka 
dojke ako se pristupi pravovreme-

Rak dojke je izlječiv ako 
se na vrijeme otkrije!
Odbor za zdravstvo, socijalnu skrb, ravnopravnost spolova 
i osoba treće životne dobi Grada Kastva želi pridonijeti 
snažnijem podizanju svijesti o izlječenju raka dojke

Predavanje u Gradskoj vijećnici
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Ukoliko bi projekt 
„prošao“, to bi bila 
velika stvar za našu 
udrugu, ali i za sve 
starije ljude u Kastvu, 
jer osnova projekta je 
omogućiti svojevrsni 
„dnevni boravak“, 
kaže predsjednica 
Udruge Mirella Mladin

Čekaju se rezultati prvog EU projekta
VRIJEDNA I AKTIVNA UDRUGA UMIROVLJENIKA I STARIJIH OSOBA KASTAV

Udruga umirovljeni-
ka i starijih osoba 
Kastav ovu bi godi-
nu mogla smatrati 
prijelomnom u 

svojoj povijesti, jer su agilni kastav-
ski „penzići“ kao nositelji prijavili za 
financiranje projekt „Provedimo dan 
zajedno“ u kojem im je partner Grad 
Kastav.

- Projekt je pripremljen i predan, 
a čekamo odluku o tome hoćemo li 
biti odabrani za financiranje. Uko-
liko bi projekt „prošao“, to bi bila 
velika stvar za našu udrugu, ali i za 
sve starije ljude u Kastvu, jer osno-
va projekta je omogućiti svojevr-
sni „dnevni boravak“ u kojem bi se 
svakodnevno mogli družiti i imati 
razne programe, radionice i aktiv-
nosti. Predviđeno je i preuređenje 
domova u Rubešima i Brnčićima, 
kao i niz edukativnih programa, 
a čitav program predviđen je za 
odvijanje na volonterskoj osnovi, 
kazala je predsjednica udruge Mi-
rella Mladin. No, kastavska udruga 
umirovljenika aktivna je i bez „no-
vih“ prostora i europskih projeka-
ta, jer tijekom čitave godine orga-
nizira brojne aktivnosti za svoje 
članove kojih je više od 1.200! Od 
toga, kako je istaknula Mladin, čak 
246 osoba s područja Kastva koje 
imaju više od 80 godina. - Ove go-
dine krenuli smo s novim aktivno-
stima, odnosno radionicama, koje 
su jako dobro prihvaćene među 
članovima. Program nam sufinan-

cira Primorsko-goranska županija s 4 tisuće kuna koje se 
utroše isključivo na materijal, dok voditelji radionica su-
djeluju volonterski. Krenuli smo s radionicama keramike, 
sada smo dodali i slikarstvo, a uskoro uvodimo i knjižni 
klub, odnosno druženje i raspravu o pročitanim knjigama. 
Radionice se održavaju svakoga tjedna, kazala je Mladin.

Istaknula je kako je udruga proširila svoje „radno vrije-
me“, odnosno kako se dežurstva u prostoru Doma u Rube-
šima održavaju ponedjeljkom od 9 do 11 te četvrtkom od 
16 do 18 sati, a svi zainteresirani mogu ih pratiti i preko 
Facebook stranice. No, druže se kastavski umirovljenici i 
izvan prostora, jer nekoliko puta godišnje održavaju izlete.

- Grad Kastav sufinancira naš rad i zato možemo organi-
zirati izlete za naše članove, uz manju participaciju s njiho-
ve strane. Posljednje smo bili u Tolminu, a ove godine smo 
posjetili i Rastoke te imali atraktivan izlet na Kupi koji je 
bio toliko tražen da smo ga ponovili za nekoliko tjedana. 
Na izlete odlazi pun autobus naših članova, doista se rado 
odazivaju i sudjeluju na tim putovanjima, jer to je prilika 
za druženje, ali i nova iskustva. Tradicionalno, svake go-
dine odlazimo i u Banju Vrućicu te Istarske toplice, kazala 
je Mladin. Udruga je aktivna i u raznim manifestacijama 
i javnim događanjima u Kastvu, pa su se tako u velikom 
broju uključili u akciju „Posadi drvo, ne budi panj“ odr-
žanu ove jeseni. - U akciji je sudjelovalo tridesetak naših 
članova, jako sam ponosna na velik odaziv. Posadili smo 10 
stabala smokve za što nam je sadnice osigurao Grad Kastav, 
a Mjesni odbor Kastav financirao je čišćenje i pripremu te-
rena na Klancu. Imamo sada plan nastaviti oplemenjivati 
taj prostor dodatnim stablima smokve i masline i uređivati 
ga, zaključila je Mladin.Veseli završetak uspješne godine, 
prema tradiciji, članovi Udruge umirovljenika i starijih 
osoba Kastav imat će na blagdanskom druženju s večerom, 
zabavom i plesom uz grupu Maestral u Domu „Braće Ma-
tešić“ u Šporovoj jami u nedjelju, 22. prosinca.  - U dobroj 
atmosferi proslavit ćemo dolazak blagdana te zaokružiti 
godinu uz lijepe želje, a sve najbolje za Božić i u novoj go-
dini želimo i svim našim Kastavkama i Kastavcima, poru-
čila je Mladin. 

Uspomena s izleta Odličan odaziv na sadnji smokava

Često se organiziraju radionice
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Kastavci se ove godine opraštaju 
od dvije omiljene zdravstvene 
radnice. Početkom listopada 
u mirovinu je otišla liječnica 

obiteljske medicine, doktorica Sabina Tre-
ber-Ćulumović, a pretposljednjeg dana ove 
godine isto će učiniti i patronažna sestra 
Anđelka Šimić.

Doktorica Treber-Ćulumović točno če-
tvrt stoljeća provela je u kastavskoj am-
bulanti na Šporovoj jami, brinući se o sve 
većem broju pacijenata kako se povećavalo 
stanovništvo „grada na brege“. Mnogi od 
njih ostali su iznenađeni brižnošću i požr-
tvovnošću liječnice koja je prije dolaska u 
Kastav radno iskustvo stjecala kao specija-
list školske medicine u riječkim zdravstve-
nim ustanovama.

- Radila sam u Kastvu 25 godina, a us-
prkos odlasku u mirovinu i dalje sam veza-
na uz svoje pacijente. Trudila sam se dati 
i više nego što su oni od mene očekivali. 
Sjećam se kad sam jednog pacijenta otišla 
obići u bolnicu, što je meni bilo normalno 
– da liječnik obiteljske medicine nastavi 
brinuti o svom pacijentu i tijekom bolnič-
kog liječenja – a njega je šokiralo.  Bila sam 
radoholičar, uvijek sam bila dostupna na 
privatni broj, rijetko sam odlazila na go-
dišnji, no kad čovjek voli svoj posao, onda 
ti ništa nije teško i sve ti je lijepo, kazala je 
doktorica Ćulumović, koja je u ordinaciji 
zamijenila još jedno poznato ime kastav-
ske medicine, doktoricu Maju Brozović.

Empatična i topla osoba, doktorica Ću-
lumović kaže kako će i dalje ostati dio ži-

vota Kastva i njegovih stanovnika. 
- Mi smo mala sredina, ja živim u Kas-

tvu i osjećam se kao dio ove sredine. I dalje 
sam u kontaktu sa svojim pacijentima, svi 
imaju moj privatni broj na koji me mogu 
dobiti kada im nešto treba, a ja ću se tru-
diti i dalje pomoći svima kojima mogu. 
Kastavci su topli i dragi ljudi, vrlo pozitiv-
no reagiraju i na najmanju pruženu ruku, 
kazala je liječnica.

Istaknula je kako je odluka da ode u 
mirovinu bila iznenadna, pa nije niti bilo 
vremena za velike oproštaje od pacijenata.

- Zapravo, za to nije nitko znao osim 
moje obitelji i prijatelja. Naime, prvo sam 
dobila od ministarstva produženje do 
2022. godine. No, kako sam htjela u Kas-
tvu napraviti nešto više, otvoriti zdravs-
tvenu ustanovu, a stalno sam nailazila na 
birokratske prepreke, shvatila sam da to 
što silno želim neću dočekati za svog rad-
nog vijeka i odlučila sam da ću ipak otići u 
mirovinu. Tako sam s 1. listopadom otišla 
u mirovinu. Nitko nije ni znao da odlazim, 
osim bližeg kruga ljudi, ostali su se izne-
nadili, ali svima sam rekla da imaju i dalje 
moj broj telefona, kazala je liječnica, koja 
je uz iskustva u kastavskoj ordinaciji prije 
nekoliko godina zabilježila i jedno nesva-
kidašnje iskustvo „na terenu“. 

Naime, prije četiri godine, otprilike u 
ovo blagdansko vrijeme, napustila je svoju 
ordinaciju u Kastvu kako bi otišla u Sla-
vonski Brod pomagati izbjeglicama. 

– Bila sam najstariji liječnik koja je išao 
raditi s izbjeglicama i jedan od rijetkih 

I dalje sam 
u kontaktu 
sa svojim 
pacijentima, 
svi imaju moj 
privatni broj 
na koji me 
mogu dobiti 
kada im nešto 
treba, kaže dr. 
Sabina Treber-
Ćulumović, dok 
sestra Anđelka 
Šimić ističe kako 
joj nije svejedno 
napustiti divan 
posao koji je 
radila više od 40 
godina.

DOKTORICA 
SABINA TREBER-
ĆULUMOVIĆ I 
PATRONAŽNA 
SESTRA ANĐELKA 
ŠIMIĆ ODLAZE 
U MIROVINU 
NAKON ŠTO SU 
DESETLJEĆIMA 
BRINULE O 
ZDRAVLJU GRAĐANA

susreti

Kastavcima pružile i više nego što se od njih očekivalo
Patronažna sestra Anđelka Šimić (u sredini dolje) sa svojim kolegicama iz kastavskog Doma zdravlja

Davor Žic
Piše
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Kastavcima pružile i više nego što se od njih očekivalo
volontera, imala sam strašnu potrebu da 
idem pomoći,. Bila sam jako sretna što sam 
imala tu priliku, biti dio tima koji je prije 
četiri godine pomogao ljudima u teškoj si-
tuaciji, koji su bježali od rata i smrti. Među 
njima su bili mnogi intelektualci, obrazo-
vani ljudi, koji su govorili jezike... Bila je 
to jako lijepo iskustvo. Naravno, bilo je i 
trenutaka kada bi krenule suze zbog teških 
sudbina, ali mi smo se trudili svakome po-
moći i to nas je ispunjavalo zadovoljstvom, 
rekla je dr. Ćulumović. 

Prve dane mirovine provela je radeći 
ono što dosad nije – odmarajući.

- Da, puno sam se davala, imala puno 
pacijenata, stalno sam se trudila biti dos-
tupna i osjećala sam se na koncu umorna 
i emotivno iscrpljena. Zato sam se prvih 
desetak dana mirovine samo odmarala, a 
to činim i dalje. Želim sada svoje vrijeme 
posvetiti onima kojima nisam stigla zbog 
posla – svojoj obitelji i najbližima, a osobi-
to unuku, zaključila je dr. Ćulumović. 

Patronažna sestra Anđelka Šimić već 
više od 40 godina neizostavan je dio živo-
ta gotovo svake kastavske obitelji, jer na 
svom području – od samog središta Kas-
tva prema njegovim zapadnim dijelovima 
– ušla je praktički u svaku kuću i s njenim 
žiteljima dijelila sreću novog života, ali i 
bolesti i teške trenutke. 

- Čitav svoj radni vijek, ne računajući 
stažiranje, provela sam ovdje u Kastvu, već 
41 godinu dio sam ove sredine i u njoj sam 
bila veći dio života nego u rodnim Vinkov-
cima. Višu medicinsku školu završila sam 

1979. godine u Zagrebu i došla ovdje 
gdje sam ostala čitave svoje karijere. 
Volim Kastav i njegove ljude. Ovo 
je mirno, toplo, autentično mjesto 
u kojem osjećam da su ljudi iskreni 
i vjerni sebi, svojim običajima, nije 
hladno kao veliki grad koji je često 
konglomerat svega i svačega, kazala 
je sestra Anđelka u uredu u kastav-
skom Domu zdravlja, često tijekom 
razgovora uzimajući pauzu da odgo-
vori na poziv koje zabrinute mame 
i pomogne joj savjetom ključnim za 
uspješno svladavanje prvih dana i 
mjeseci života bebe.

Upravo taj dio posla, kako je kaza-
la, najviše će joj nedostajati, jer volje-
la bi da je mogla i duže ostati raditi.

- Već sam tražila produženje, jer 
trebala sam u mirovinu još u svibnju, 
no ostala sam eto do kraja ove godi-
ne. Prekrasan je ovo posao i nikad 
dan nije isti. Uvijek je nešto novo, 
novo rođenje, novi životni ciklus, 
koji pratiš kroz godine dok ne odras-
tu u zrele ljude... Pratiš tu obitelj od 
novorođenčeta do najstarijeg člana, 
postaješ dio njihovog života, jer mo-
raju ti vjerovati kako bi ti prenijeli 
svoje probleme, bojazni, tegobe. Nije 
samo tako ući nekome u kuću, pita-
ti ih čime se hrane, od čega boluju i 
kako je bolest krenula, to su neke od 
najintimnijih stvari koje mogu po-
dijeliti. A na patronaži je da otkrije 
problem, ne samo medicinski, nego 

i svaki drugi – socijalni, životni, opi-
suje svoj radni dan patronažna sestra 
koja je podignula na tisuće kastavske 
djece. 

- Nema ljepšeg osjećaja od onog 
kada podigneš dijete od svega neko-
liko dana, pa ti se nevino nasmiješi... 
Kad znaš da ćeš majci, koja se često 
još ne snalazi s novom odgovornoš-
ću, pomoći da prebrodi strahove i 
nauči se brinuti za svoju bebu, kada 
pratiš kako odrastaju generacije. Evo, 
nedavno sam išla kroz Brnine i raz-
mišljala o tome kako već treću ge-
neraciju brinem o tim ljudima, kako 
se vrti ciklus života, ljudi se rađaju, 
odrastaju i stare, ali i dalje ostaju na 
svome i lijepo je vidjeti da se ti dim-
njaci nisu ugasili, da su mladi nasta-
vili tradiciju starijih, istaknula je An-
đelka Šimić.

I ona sama prisjeća se onih čiju je 
tradiciju nastavila, pa ističe kako je 
za nju presudno bilo vrijeme što ga je 
provela uz doktoricu Maju Brozović 
„koja nas je naučila ne samo medi-
cinskom znanju, nego pravdi i mora-
lu jer je uvijek bila radišna, moralna i 
iskrena osoba“. 

- Tih četrdeset godina je prošlo 
brzo, jako brzo. I, iskreno, nije mi 
svejedno napustiti ovaj posao, jer 
bilo mi je tako lijepo, tako dobro 
raditi ga i upoznati sve te divne lju-
de Kastva, zaključila je sestra An-
đelka. 

Dr. Sabina Treber-Ćulumović
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DEAN KRPAN VLASNIK OPG-a TURKI JEDNOG OD KASTAVSKIH  
POLJOPRIVREDNIH GOSPODARSTAVA 

Posljednjih godina Grad 
Kastav se u medijima 
sve češće spominje kroz 
pozitivne gospodarske 
pokazatelje i  uspješne 

suvremene tvrtke. No, Kastav se, može 
pohvaliti i  kvalitetnim  obiteljskim po-
ljoprivrednim gospodarstvima (OPG) 
i to ne samo vinogradarima i vinarima 
- očuvan okoliš i bogata tradicija do-
bar su temelj i za poljoprivredu i uzgoj 
zdrave hrane, koja nam danas svima 
nedostaje.

Dean Krpan, veliki zaljubljenik u 
domaći kraj i tradiciju, u zemlju i blago, 
zdravu hranu, jedan je od takvih en-
tuzijasta, vlasnik OPG-a Turki, čiji su 
domaći proizvodi danas već poznati u 
čitavoj regiji, pa i izvan nje, što nam je i 
bio povod za ovaj razgovor.

Odrastao je u Matuljima, završio 
školu za slastičara i neko vrijeme radio 
u ugostiteljstvu. Tijekom Domovin-
skog rata proveo je neko vrijeme na lič-
kom ratištu, a po povratku odlučio za 
sebe izgraditi život u kojem će uživati. 

Sve je počelo skromno, kada je, 
prije dvadesetak godina, Dean Krpan 
s obitelji, majkom Loris i bakom Li-
nom, iz obližnjih Matulja preselio u 
Kastav. U želji da sebi i obitelji osi-
gura mirniji i zdraviji život, kupio je 

imanje u Donjim Turkima, 
manju kuću s oko 9000 
m2 zemljišta. Najprije 
su, kaže Krpan, pla-
nirali tek uzgoj stoke 
i povrća za vlastite 
potrebe. Nabavili su 
kokice, dvije pure, 
par svinja, pa dvije 
krave, zasadili različito 
povrće. Dean voli raditi na 
zemlji, nije mu teško ni rano 
ustajanje, ni naporan rad, jer kaže: 
„Takovu hranu nigdere ne moreš ku-
pit, ni špricanja, ni umjetnega gnoja, 
ni supstrati…“. Povrća i mlijeka bilo je 
dovoljno i za susjede i prijatelje. Onda 
su zadovoljni prijatelji doveli nove 
prijatelje, jer se takvo mlijeko, izvr-
stan domaći sir i skuta, ekološki uz-
gojeno sezonsko povrće rijetko gdje 
mogu kupiti. S rastom potražnje rasla 
je i proizvodnja i naposljetku su odlu-
čili otvoriti OPG. Sada su na imanju 
već dva velika plastenika, osam krava, 
posla je sve više, ali se i dalje sve radi 
„po starinsku“, sve se plijevi  ručno, 
a Dean i majka Loris još uvijek rade 
sami, uz pomoć none Line. 

Radni dan počinje već u četiri sata 
ujutro, treba nahraniti sve životinje, 
pomusti krave, ubrati povrće po koje 

će kasnije stići kupci. I pravo je zado-
voljstvo gledati kako se naručeno mli-

jeko, sir i povrće unaprijed priprema 
za kupce koji su ga dan ili dva rani-
je naručili. Kupci dolaze i odlaze 
sa smiješkom na licu, prijateljski 
porazgovaraju, našale se s doma-
ćinima koji za njih već sve imaju 

spremno, a nerijetko ih počaste i 
domaćim kolačima koje je Dean sam 

ispekao (pa ipak je po struci slastičar). 
Opuštena i prijateljska atmosfera u kojoj, 

vidi se, svi uživaju. Naravno, salata, radič, cikla 
ili rajčice, tikvice i krastavci, peršin i celer, mlijeko i jaja, 
malo su skuplji nego u trgovačkim centrima, ali nitko se 
ne buni – znaju da hrana koju ovdje kupuju vrijedi sva-
ke kune. Mnogi redovito dolaze iz dosta udaljenih mjesta 
da bi nabavili svoj „komadić zdravlja“, zdrave i ukusne 
domaće proizvode. Dean je ponosan što njegovo mlijeko 
redovito pije čak i jedan mališan u Dalmaciji – dječak zbog 
alergije uopće nije mogao piti mlijeko, sve dok nije probao 
mlijeko s Deanove farme, jer njegove krave ne dobivaju 
nikakve umjetne dodatke prehrani i mlijeko je bez ikakvih 
konzervansa.

“Puno se danas govori o zdravoj, ekološki uzgoje-
noj hrani, no, s druge strane, mnogi na poljoprivredu 
gledaju kao na neko ne baš vrijedno zanimanje. Jako je 
malo onih koji još vole i žele raditi na zemlji. Narav-
no, to nije lak posao, ali gdje bismo svi zajedno bili bez 
poljoprivrede? Kakvu bismo hranu jeli? Naši su proi-
zvodi uzgojeni prirodno, zdravi su i ukusni, ne mogu 
se ni usporediti s povrćem ili mlijekom koje se prodaje 

Zaljubljenik  
u domaći kraj, 
zemlju, blago i 
zdravu hranuVeljka Spinčić-Rajko

Piše

ekologija

Posla na imanju 
je sve više, ali se i 
dalje sve radi „po 

starinsku“, plijevi se 
ručno, a Dean i majka 

Loris još uvijek rade 
sami, uz pomoć  

none Line

Dean Krpan
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ZELENI KASTVA PROSLAVIO TREĆI ROĐENDAN

Sajam zdrave hrane i dobre vibre

„KaSTAV - GRAD SA STAVOM PREMA OTPADU“

Kako do nula-otpada

Tijekom studenog, 
umirovljenici su su-
djelovali na radioni-
cama u sklopu pro-
jekta „KaSTAV-grad 

sa stavom prema otpadu“, sufinan-
ciranog sredstvima Europske unije 
iz Kohezijskog fonda. Tema prve 
radionice bila je  “Kako smanji-
ti otpad u kućanstvu uz koncept 
„nula otpada“, pa su sudionici na-
učili što se sve može izraditi od 
sode bikarbone i/ili octa (deodo-
rant, deterdžent za odjeću, univer-
zalno sredstvo za čišćenje, vlažne 
maramice), kozmetika (pasta za zube, peeling za tijelo, čišćenje lica), kako izra-
diti višekratne folije za pakiranje hrane i vrećice od starih majica za voće i povrće. 
Druga radionica bila je posvećena izradi adventskih ukrasa, paketa, zamatanja darova, 
izradi prikladnih kutija za darove od recikliranih materijala, kuglica i ukrasa za bor, te 
ponovne uporabe staklenki – svijeća i lampiona. 

Zeleni Kastav - sajam zdrave 
hrane na svom je 43. izda-
nju u studenom proslavio 
treći rođendan. Ova odlična 
manifestacija, nastala na vo-

lonterskoj osnovi, okuplja sve više izlagača 
ali i posjetitelja s ciljem da se promoviraju 
lokalni uzgajivači visokokvalitetnih ekološ-
kih proizvoda. Okupi se u Kastvu tridesetak 
proizvođača s proizvodima svojih obitelj-
skih gospodarstava, obrta, zadruga, udru-
ga i poduzeća. Na Fortici, ili ako pada kiša 
u garaži dvorane, nađe se svježe povrće i 
voće, prerađevine, kravlji i kozji sir, mlijeko, 
kefir i jogurti, suhomesnati proizvodi, med 
i proizvodi za jačanje imuniteta, prirodna 
kozmetika za njegu lica i tijela, parfemi, me-
lemi, ljekoviti čajevi, žitarice, brašna i pa-
huljice od pšenice, pira, heljde, lana, buče, 
kruh od cjelovitog zrna i slastice, maslino-
vo i bučino ulje, svježi i sušeni eko češnjak 
u granulama i prahu s različitim dodacima, 
sjemenke, svježa jaja, energetske pločice od 
sušenog voća i orašastih plodova, lješnjaci i 
orasi, prirodni enzimi za oralnu upotrebu, 
njegu doma i bilja, nakit od prirodnih i re-
cikliranih materijala, ulja, hidrolati, kreme 

i jastuci za bolji san od lavande i smilja, te 
ukrasi i platnene torbe. Već neko vrijeme na 
sajmu sudjeluje i DIP iz Rijeke - Društvo za 
istraživanje i potporu, koja se bavi socijalnim 
učenjem ljudi mlađe životne dobi s poseb-
nim potrebama. U ponudi imaju proizvode 
koji sami rade iz ekoloških materijala - ovč-
je vune s Cresa, otpadaka drva iz Klane, te 
prikupljenih raznih tkanina. Ako donirate 
sredstva, razveselit će vas svojim rukotvori-
nama i platnenim torbama od žutice s logom 
Zelenog Kastva i DIP-a . 

Uz ovu suradnju, Zeleni Kastav podržava 
brojne humanitarne inicijative i akcije poput 
“Daruj - Uzmi knjigu”,  sakupljanja plastičnih 
čepova za Udrugu oboljelih od limfoma i le-
ukemije iz Čakovca, “Marijine farme”…

u trgovačkim centrima. Ako želimo jesti 
ukusnu, zdravu hranu, netko je treba i 
proizvesti.“, kaže Dean. Njegovo su sta-
vovi o životu i radu vrlo jasni: „Svi se 
moramo primiti posla i živjeti od svoga 
rada. Zdravom čovjeku ne treba socijal-
na pomoć, treba mu posla, poticaj i sa-
vjet da bi mogao pokrenuti svoj posao i 
razviti ga. “

U našoj zemlji još uvijek nije jednostav-
no pokrenuti posao, puno je papirologije 
i obaveza koje nije uvijek jednostavno 
odraditi. Ipak, Deanu je to pošlo za ru-
kom i za sada uspijeva održati „zatvoreni 
krug proizvodnje i prodaje“ – gotovo sve 
što proizvede odmah i proda, na kućnom 
pragu. Upravo to je, kaže Dean, uvjet 
uspjeha malih poljoprivrednika, iako se 
danas mali poljoprivrednik koji od svoga 
rada želi pristojno živjeti više ne može 
baviti samo poljoprivredom – mora biti i 
agronom, i veterinar, i ekonomist, pone-
kad i pravnik… „Poljoprivredom se treba 
baviti iz ljubavi, jer ona zahtjeva puno tru-
da i rada, tko to ne voli, teško će uspjeti. 
S druge strane, svima koji imaju barem 
mali komadić zemlje, preporučio bih da 
to iskoriste, uzgoje svoje povrće i voće – 
posebna je radost kad ubereš u vrtu nešto 
što si sam uzgojio, a takva je hrana puno 
zdravija. Kad bismo jeli samo takvu, zdra-
vu hranu, bilo bi puno manje bolesnih…“.

Poljoprivrednicima kakav je Dean Kr-
pan puno bi značila sredstva iz poticajnih 
programa ruralnog razvoja EU, no, na-
žalost, takvi programi često imaju i neka 
ograničenja. Jedno od takvih je i veličina 
naselja u kojem se nalazi poljoprivredno 
imanje (najčešće do 5.000 stanovnika), 
pa kastavski OPG-ovi uglavnom ne udo-
voljavaju takvim uvjetima, jer je Grad Ka-
stav „prevelik“. Srećom, ima i drugih pro-
grama, makar su njihove potpore nešto 
niže. „Kroz prijavu podnesenu na Mjeru 6 
Programa ruralnog razvoja na nacionalnoj 
razini, nisam uspio ostvariti potporu, ali 
prijavu sam potom podnio putem LAG-a 
Terra Liburna, i uz njihovu pomoć prošao 
sam na natječaju.“, kaže Dean. Spomenuti 
program odnosi se na potpore za pove-
ćanje stočnog fonda, kupnju poljopri-
vrednog zemljišta, građenje zaštićenih 
prostora i kupnju mehanizacije. „U okvi-
ru te potpore, u ukupnom iznosu od oko 
15.000 EUR, kupio sam dio susjednog 
zemljišta, dvije krave, električni pastir na 
solarnu energiju i novi plastenik, tako da 
bi sada već trebala biti realizirana i druga 
rata isplate. Zahvalan sam LAG-u na po-
moći u pripremi prijave, jer će mi ta sred-
stva puno pomoći u razvoju poslovanja”.
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Sve to čime se bavi nije baš ni jeftino – alat, materi-
jali i dijelovi koštaju, no, umjetnik kakav je Zoran jed-
nostavno nema mira, pa automobili, na utrkama ili u 
vlastitoj garaži, nisu bili dovoljni da bi utažili strast za 
stvaranjem. Što je izazov veći, to Zorana više privlači. 
Radni dan nerijetko mu traje i po 15 sati. Netko će reći 
da rad na automobilima baš i ne može biti umjetnost, 
no, bio bi u krivu – jer Zoran skoro sve radi bez nacr-

ta, ideje „iz glave“ jednostavno pretoči u gotovo dje-
lo, a riječi poput „ne mogu“ i „ne znam“ ne postoje u 
njegovom rječniku. Odustajanje od nekog projekta za 
Zorana nije opcija - zamišljenu ideju uvijek ostvaruje, 
a ako baš tog trenutka nije siguran kako nešto izvesti, 
jednostavno nauči i napravi… A dobar dio toga događa 
se u samom središtu starog Kastva, na Lokvini, u kući 
Zoranove none. 

susreti

KREACIJE ZORANA DRNJEVIĆA POHVALJENE OD STRANE PUBLIKE I STRUKE NA OVOGODIŠNJOJ AMBIENTI

Kastvu i okolici malo 
tko nije proteklih godina 
uočio prekrasno resta-
urirane stare automobi-
le, obogaćene dodatnom 
opremom, potekle iz ra-
dionice Zorana Drnjevića. 
No, ta prava umjetnička 

djela tek su mali dio izvanrednih radova 
koje je Drnjević do sada ostvario, a nje-
gova ga je kreativnost ove godine dovela i 
do izuzetno uspješnog nastupa na ugled-
nom sajmu Ambienta u Zagrebu gdje je 
predstavio nešto potpuno novo – dizaj-
nerski, ručno rađeni namještaj.

Još od malih nogu Zoran Drnjević 

zaljubio se u automobile i motore. I 
nije to bila samo ljubav prema vož-
nji – najsretniji je bio kad je mogao 
raditi vlastitim rukama - poznavao 
je svaki dio motora, naučio se služiti 
različitim alatima, rastavljao je, po-
pravljao i sastavljao,  te već kao tinej-
džer složio svoj prvi motor. Počeo je 
tada organizirati i prve utrke skutera 
i u tom je razdoblju osvoji impresi-
van broj pehara i priznanja.  Ljubav 
prema automobilima i motorima od 
hobija se pretvorila u posao, a njego-
ve su ga mehaničarske vještine odve-
le na najprestižnije utrke i u boxove 
najuspješnijih timova, na europska i 

U
Djela koja je teško opisati riječima

Odustajanje nije opcija

Najnoviji „projekt“ 
je uređenje 
apartmana na 
Lokvini gdje je svaki 
komad namještaja 
ručno izrađen, gdje 
nema ravnih linija… 
sve je zaobljeno, 
okruglo, čak i zidovi 
i vrata. Iako je sve 
radio za sebe, Zoran 
razmišlja da prostor 
da u turističku 
namjenu i obogati 
ponudi Kastva

Veljka Spinčić-Rajko
Piše

Zoran Drnjević sa suprugom na Ambienti u Zagrebu
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Djela koja je teško opisati riječima
svjetska prvenstva. Postao je dio WRC (Wor-
ld Rally Championship) tima, i tijekom karijere 
surađuje s brojnim svjetski poznatim auto-
mobilističkim imenima. Unatoč uspjesima 
u automobilističkom sportu kakvima se u 
Hrvatskoj malo to može pohvaliti, Zoran Dr-
njević nerado se hvali, ne spominje poznata 
imena s kojima je surađivao. No, treba reći 
da mu je njegova stručnost donijela istinski 
ugled u automobilističkom sportu, te danas 
zapravo može birati tim za koji želi raditi.

Iako je u svom poslu uvijek uživao, njego-
vi interesi bili su mnogo širi, izazov novoga 
uvijek ga je privlačio, pa je tako krenuo u 
restauraciju starih automobila. Zapravo, 
rekli bismo da to baš i nije restauracija, jer 
automobili koji izađu iz Zoranove radionice 
postaju nešto sasvim posebno, nevjerojatne 
kreacije koje Zoran predstavlja pod vlasti-
tim brandom „Elmagias“.  Prekrasnim starim 
automobilima Zoran doslovno udahnjuje 
novi život, obogaćuje ih dodatnom opremom 
i svaki od njih tako postaje pravo umjetničko 
djelo - Volvo Amazon iz 1964. godine, Zas-
tava 615 V12 iz 1966. godine, VW Buba V8 
koja je 2015. godine predstavljena na Forti-
ci, što mu je tada donijelo i priznanje za Kas-
tavca mjeseca… Mali kamion, Zastavu 615 
pokreće Jaguarov V12 motor, a povremeno 
je možete vidjeti na ljetnim feštama na otvo-

renom, jer se na stražnjem dijelu prekrasno 
obnovljenog kamiona sasvim lijepo može 
smjestiti DJ, s izvanrednim ozvučenjem… 
Svi su restaurirani automobili, naravno, uni-
kati, s posebnom opremom i dodacima koje 
je Zoran Drnjević sam izradio. Ispilio drvene 
dijelove, lakirao ih, obradio i oblikovao me-
talne dijelove...  

S godinama, Zoran Drnjević pomalo se, 
kaže, zasitio stalnih putovanja. Odavno sam 
naučio, kaže Zoran „ako nećeš sam, neće 
ti niki“. Želio se osamostaliti, osigurati eg-
zistenciju, i tako je  otvorio svoj prvi kafić 
„Elizabet“ na Lokvini, kojeg će se Kastavci 
još sjetiti, a kojeg je Zoran tada sam opre-
mio i uredio. Taj je kafić danas zatvoren, no, 
otvoren je zato novi, „Kucha“ u Marinićima, 
kojeg je Zoran također sam uredio. Našla se 
među njegovi projektima i jedna malo veća 
barka, a radeći na uređenju svojih lokala, 
Zoran je stekao nova iskustva i znanja, pa 
je našao još jednu novu „zanimaciju“ – ure-
đenje apartmana u obiteljskoj kući na Lok-
vini. Svaki je komad namještaja ručno izra-
đen, stolovi, stolice, ormarići, a niti jedan 
nije „običan“. „U apartmanu  zapravo nema 
ravnih linija, sve je zaobljeno, okruglo, čak 
i zidovi i vrata. Vrata se spuštaju u pod, sve 
je rađeno u kamenu i drvu, nema pločica – 
umjesto njih koristio sam auto boju“, kaže 

nam o svom najnovijem projektu Zoran Dr-
njević i dodaje kako je sve zapravo radio za 
sebe, da bude udobno i oku ugodno, ali sada 
već razmišlja kako bi svom apartmanu mo-
gao dati i turističku namjenu. Sasvim smo 
sigurni da bi to uvelike obogatilo kastavsku 
turističku ponudu, iako nema baš pravog 
načina da vam riječima opišemo kako sve to 
izgleda, a rekli bismo da čak ni fotografije ne 
mogu dočarati stvarni izgled apartmana. 

I tako je jednog dana ovaj prekrasni inte-
rijer uočio kastavski umjetnik, Ante Potoč-
njak i uvjerio Zorana da svoj „kućni projekt“ 
prijavi na sajam Ambienta, koji je u listopa-
du održan na Zagrebačkom velesajmu. U 
okviru Ambiente, najvećeg umjetničkog saj-
ma u Hrvatskoj, ove je godine bila otvorena 
nova tema, „Art Fair Zagreb“, čiji je direktor 
bio slikar i dizajner Ante Potočnjak, a kre-
acije Zorana Drnjevića bile su izvanredno 
prezentirane i pohvaljene od strane publike 
i struke. U početku manji prostor predvi-
đen za izlaganje organizatori su, oduševljeni 
Zoranovom kreacijom, dodatno proširili, 
tako da su svoje mjesto na sajmu, pored 
originalnog namještaja, našli i automobili. 
Zoran Drnjević u razgovoru nije propustio 
naglasiti da je u nastupu na Ambienti imao i 
podršku Grada Kastva, koji mu i inače rado 
izlazi ususret.

Apartman na Lokvini otvorit će vrata turistima
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Zadnjeg dana rujna održan je Kastavski dan sporta, 
cjelodnevna manifestacija u kojoj su sudjelovali 
vrtićari i školarci. U jutarnjim satima na lokacija-
ma stare gradske jezgre igrale su se zaboravljene 

igre, a sve s ciljem da se djecu potakne na sport. 
Na Fortici su dječica vrtjela hula hop, preskakivala lastik, 

natjecala se u „olimpijadi“; na Crekvini se igralo skrivača, 

a pod Ložom su se zabavljali „tapka-
njem sličica“ i igrom „ledena kraljica“. 
Ispred OŠ Milan Brozović igrao se 
»cip-cop«, »školica«, a učenici su se 
s gradonačelnikom Matejom Mostar-
cem natjecali u igri špekulama.

- Djeca se sve manje igraju na otvo-
renom i ustvari se sve manje igraju i 
druže stoga smo ih željeli podsjetiti i 
naučiti nekim zaboravljenim igrama i 
tako potaknuti na aktivnost, kazao je 
David Burburan, zadužen za sport u 
kastavskoj Gradskoj upravi.

U Danu sporta sudjelovalo je više 
od 450 djece, a cilj je bio da se što 
više njih uključi u sportske aktivnosti. 
Upravo zato je u poslijepodnevnim sa-
tima, ispred školske sportske dvorane 
„Matija Katalinić“, održana prezenta-
cija svih kastavskih sportskih udruga. 
Sportaši su pokazali svoje vještine i 
prezentirali uspjehe na natjecanjima. - 
Naša generacija kao i generacija rodite-
lja ove djece, provodila je više vremena 
u prirodi stoga moramo i našoj djeci 
pokazati kako se može zabaviti i igrati 
na svježem zraku, kazao je gradonačel-
nik Matej Mostarac.

KASTAVSKI DAN SPORTA

sport

Djeca igrala zaboravljene igre

Osmijeh malih sportaša

Prezentacija sportova ispred dvorane

„Okršaj“ s gradonačelnikom
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KASTAVSKI BOĆAR DAVOR JELOVICA OKITIO SE 
NAJVIŠIM DRŽAVNIM PRIZNANJEM

PLESNI STUDIO  
GYM DANCE

Kastavski boćar Davor 
Jelovica okitio se ne-
davno najvišim dr-
žavnim priznanjem 

– prvi puta u svojoj 26 godina du-
goj sportskoj karijeri postao je se-
niorski prvak Hrvatske. Uz titulu 
prvaka u pojedinačnoj klasičnoj 
konkurenciji, Jelovica je osvojio i 
broncu u disciplini bližanje i izbi-
janje u krug te tako postao ukupno 
najuspješniji natjecatelj na ovogo-
dišnjem prvenstvu Hrvatske.  Bo-
ćar rođen 1983. godine stanovnik 
je Kastva čitav svoj životni vijek, 
a boće igra za prvoligaški klub 
„Vargon Rijeka“ u kojem je ujed-
no i kapetan momčadi. Ranije, od 
2010. do 2013. godine bio je igrač 
Boćarskog kluba Kastav. 

Do titule prvaka Jelovicu je 
vodio uzbudljiv put, osobito u 
završnom dvoboju. Nakon što je 
prošao skupinu kao prvoplasirani, 
u četvrtfinalu je nadjačao Stevana 
Uzelca (Sloga Čavle) rezultatom 
13:9, a u polufinalu je sa 13:10 
bio bolji od Benjamina Guština 
(Pula).

No, pravi emotivni vrtuljak i 
napeta sportska priča odigrala se 
u finalnom susretu, u kojem je Mi-
lan Celija (Pula) poveo 10:1. Iako 
se činilo da će Puljanin otići kući 
sa zlatom, Jelovica je do isteka re-
gularnog vremena uspio poravna-
ti rezultat, da bi u dodatnom ba-
canju preokrenuo meč i pobijedio 
rezultatom 13:12. 

- Nakon zlata probile su emoci-
je, suze su došle na oči. Malo sam 
lošije otvorio finale protiv isku-
snog Celije, no nisam se predavao, 
nekako sam se potajno nadao da 

Seniorski prvak 
Hrvatske nakon 
26 godina karijere

Vratili se 
iz Novog 
Sada s 42 
medalje

- Nakon zlata probile su emocije, suze su došle na oči. 
Malo sam lošije otvorio finale protiv iskusnog Celije, 
no nisam se predavao, kaže Davor Jelovica

će se otvoriti prilika i pružiti šansa 
za preokret. Na moju sreću i zado-
voljstvo uspio sam i došao do pre-
mijerne titule u seniorskoj konku-
renciji. Jako sam zadovoljan, još 
se poklopilo i da sam drugi dan 
kvalitetno odradio krug, rekao je 
Jelovica nakon osvajanja titule. 

Svoj kvalifikacijski put do titule 
prvaka Hrvatske Jelovica je ostva-
rio dominiravši na županijskim na-
tjecanjima: osvojio je prvo mjesto 
u disciplini pojedinačno klasično 
te također prvo mjesto u paru s 
klupskim kolegom u disciplini par 
klasično, dok je u disciplini bližanje 
i izbijanje u krug na razini Primor-
sko-goranske županije bio četvrti. 

Plesni studio Gym Dance, pod vodstvom 
Anamarije Herman, nastavlja nizati odlične 
uspjehe. Plesno rekreativni program ovog 
studija okuplja djecu i mlade od tri, pa do 16 

godina, te obuhvaća razne stilove plesa u kombinaciji 
s gimnastikom  S međunarodnog plesnog natjecanja 
Dance Fest Novi Sad 2019, koje se održalo od 15. do 
17. studenog,  vratili su se bogatiji za ukupno 42 nagra-
de od kojih je 16 zlatnog, 14 srebrnog i 12 brončanog 
sjaja. Ukupno 98 članova plesnog studija Gym Dance je 
nastupilo na ovoj velikoj plesnoj manifestaciji. 

Posebno smo ponosni na specijalnu nagradu za pe-
dagoški rad te specijalnu nagradu za najbolji duo/trio 
u plesnoj disciplini urban koje su otplesale Lola Ru-
beša i Tara Bukilić te samim time izborile nastup na 
Gala večeri na kojoj svoje plesne koreografije izvode 
20 najbolje ocjenjenih plesnih grupa, rekla je ponosna 
voditeljica i osnivačica Plesnog studija Gym Dance.

Vratolomije vrijedne odličja

Davor Jelovica

„Okršaj“ s gradonačelnikom
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drugo mišljenje

Politički pogled u godinu  
lijepog broja – 2020.

Kraj godine 
idealno je 
vrijeme za 
„pogled u 
retrovizor“, ali 
i razmišljanje o 
budućnosti.  
S predstavnicima 
političkih 
stranaka 
zastupljenih u 
Gradskom vijeću 
porazgovarali 
smo o 
najvažnijim 
događanjima 
iz godine na 
izmaku, kao i 
prioritetima 
i planovima 
za narednih 
dvanaest 
mjeseci. 

Dean Jurčić (SDP)
Kastav stalno ide naprijed... Brojne 

mlade obitelji doseljavaju u Kastav, ra-
ste broj gospodarstvenika i obrtnika, 
teži se stalnom unaprjeđenju predškol-
skog odgoja i obrazovanja, nude se kva-
litetni socijalni i zdravstveni programi, 
raznovrstan je društveni život, podignut 
je standard komunalnog održavanja, a 
u tijeku je i nekoliko značajnih kapital-
nih investicija. Istaknut ćemo projekt 
modernizacije i energetske obnove jav-
ne rasvjete, rekonstrukciju ceste Rad-
na zona Žegoti – Žegoti, novo gradsko 
groblje te projekt sportsko-rekreacijske 
građevine , ukupno vrijednih više od 27 
milijuna kuna, a koji će biti u cijelosti 
završeni tijekom 2020. godine. 

Naravno, da uz realizaciju ovih veli-
kih kapitalnih projekata, osluškujemo 
i želje naših mjesnih odbora i naših su-
građana te se odrađuje i niz drugih, fi-
nancijski manjih, ali ništa manje važnih 
komunalnih zahvata na cijelom područ-
ju grada s ciljem poboljšanja standarda 
života svih građana. U 2020. godini ure-
dit će se nova igrališta u Tometićima i 
Donjim Turkima, parkirališne površine 
u ulici Štivar i Miserkino, novi rotor na 
početku ulice 111. brigade ZNG (kod 
kapelice), izgraditi vodovod u Jurčiće-
voj ulici, nastaviti uređenje gradskih be-
dema, javnih površina, asfaltiranje uli-
ca, sprovesti nova rješenja u sustavu za 
gospodarenje otpadom, nova prometna 
rješenja… 

U pripremi su i novi kapitalni projek-
ti - projekt nove škole, novog kulturnog 
centra na Šporovoj jami, garaže i parki-
rališnih površina u staroj jezgri Kastva, 
koji će značajno promijeniti sliku našeg 
grada. Naš je zadatak stalno raditi na 
aktivnostima i projektima, koji će naše 
građane učiniti zadovoljnima i ponosni-
ma u gradu u kojim žive. Puno je izazo-
va u idućoj godini, i u godinama, koje su 
pred nama, a sve s ciljem stvaranja Ka-
stva mjestom za ugodan život!

Pred nama su Božićni i novogodišnji 
blagdani… Bit će to prilika za nova, 
lijepa zajednička druženja u Kastvu, 
na Adventu s najljepšim pogledom, na 

Badnjak uz bakalar i čašu vina ili pak na 
Zadnjen polnen va Kastve… 

Svim Kastavkama i Kastavcima te svim 
ljudima dobre volje, sretan Božić i uspješ-
nu novu 2020. godinu, žele članice i 
članovi Gradske organizacije SDP Kastav.

David Marot (PGS)
S koalicijskim partnerima smo sudjelo-

vali u svim projektima koji su bili zacrtani 
kroz proračun i najavljeni kroz naše pro-
grame. Nadali smo se da će neke stvari ići 
malo brže, ali brojni planirani projekti su 
se počeli ostvarivati u drugoj polovici go-
dine: započela je gradnja ceste u Žegotima 
koja je dugo godina bila željeni projekt. 
Također, riješene su sve „papirnate“ zapre-
ke da se krene u natkrivanje joga i izgrad-
nju malog sportskog centra.

Zadovoljni smo da smo, kao dio vla-
dajuće koalicije, sudjelovali u planiranju 
svih ovih projekata, ali i drugih značajnih 
investicija kao što je rekonstrukcija javne 
rasvjete za koje smo povukli i značajna 
sredstva. Osim toga, uspjeli smo otvoriti 
još jednu vrtićku skupinu i omogućiti da 
su sva djeca predškolske dobi upisana u 
vrtić. Želja nam je u 2020. godini nastaviti 
tamo gdje smo stali u 2019. godini – po-
stoje brojni projekti posvećeni i školstvu i 
sportu i značajne investicije.

Drago nam je i da smo kao stranka PGS, 
ali i kao pojedinci, dali svoj obol svim kul-
turnim i sportskim manifestacijama u Gra-
du Kastvu – od Bele nedeje preko KKL-a 
do biciklijada koje smo radili u suradnji s 
Turističkom zajednicom. Upravo ovo po-
tonje je značajno jer je dio projekta valo-
rizacije kastavske šume koja postaje sve 
atraktivnija širem broju posjetitelja – na-
šim trudom Kastav je prepoznat kao out-
door destinacija.

Svim građankama i građanima Grada 
Kastva želimo čestit Božić i sretnu Novu 
godinu te da im se u 2020. godini ispune 
svi planovi. 

Zemir Delić (NS Reformisti)
U više smo već navrata govorili o tome 

koliko je važno proširiti osnovnoškolske 
kapacitete u našem gradu. Naša osnovna 
škola naprosto je premalena za veliki i sve 
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veći broj osnovnoškolaca u Kastvu, a velika 
nam je želja da osnovna škola više ne radi u 
dvije, već u jednoj smjeni, kako bi bilo prosto-
ra i mogućnosti i za kvalitetno organiziranje 
cjelodnevnog boravka djece.

Određeni pomaci su učinjeni: od strane nad-
ležnog ministarstva odobrena nam je izgradnja 
područne škole, a mi u Kastvu odredili smo lo-
kaciju u naselju Rešetari za njezinu izgradnju, 
i sada radimo na kompletiranju građevinske 
čestice i idejnom projektu škole. Idejni pro-
jekt financirat ćemo gradskim proračunom za 
2020. godinu.

Na žalost, školu sami ne možemo izgraditi: 
za izgradnju je nadležna Županija. Do sada su 
županijski prioriteti bili druge općine i grado-
vi - Kastav predugo čeka na red. Županija je 
gasila vatru dogradnjom naše postojeće škole, 
ali mogućnosti dogradnje su iscrpljene, a uče-
nika je sve više.

Nema previše vremena: Kastav mora postati 
županijski prioritet za izgradnju škole. Ne želi-
mo niti pomisliti na to da prioritet nismo radi 
nekih unutar esdepeovskih odnosa.

Sa svoje strane, mi u Kastvu trebamo biti 
spremni sudjelovati i u financiranju izgradnje 
škole. Time ćemo preuzeti i ulogu i odgovor-
nost koje u sadašnjem hrvatskom trenutku 
trebamo preuzeti i već preuzimamo kao od-
govorna jedinica lokalne samouprave, a to je 
odgovornost poduzimanja kvalitetnih demo-
grafskih poteza.

Teško da postoje bolje demografske mjere od 
sustavne brige za naše predškolce i školarce. 

Želimo vam čestit Božić i sve najbolje u 
novoj, 2020. godini.

Davorin Šimunović (HDZ)
Na kraju svake godine treba se osvrnuti, po-

gledati unatrag, ali ne izgubiti pogled u buduć-
nost, u ono što je pred nama. Ova je godina 
značajna za cijelu našu domovinu jer se odr-
žavaju predsjednički izbori, a sljedeća će biti 
još važnija jer će donijeti novi Sabor i Vladu. 
Još nas više zanima što i kako se radilo u našoj 
sredini, u našem Gradu, jer i to je Hrvatska. 
Zadovoljni građani Kastva su zadovoljni gra-
đani i Hrvatske. Treba biti iskren i pošten pa 
reći da kao najveća oporbena stranka u Kastvu 
ima stvari s kojima smo zadovoljni, ali ima 
puno više onoga s čime smo nezadovoljni i što 
bismo mi riješili drugačije.

Naši vijećnici (Irena Kukurin Barić, Hrvoje 
Perić, Josip Gabrić i Davorin Šimunović) ak-
tivno su učestvovali u društvenim, političkim, 
kulturnim i drugima zbivanjima u Kastvu, uz 
naše sugrađane osluškujući njihove potrebe i 
prijedloge. S druge strane, kada bi kao oporba 
u Gradskom vijeću raspravljali i argumentima 
obrazlagali naša rješenje, po većinskom ključu 
bili smo preglasavani. To nas neće obeshrabri-

ti. I dalje ćemo predlagati i boriti se za boljitak i 
Grada i svih građana bez obzira na njihovu stra-
načku, vjersku, nacionalnu i drugu pripadnost. 
Nema jedinih ispravnih i bogomdanih, niti ideja, 
niti onih koji o svemu odlučuju. Smatramo da se 
mnoge stvari u Kastvu mogu bolje riješiti, smatra-
mo da se gradski novci mogu racionalnije trošiti, 
da je, koliko god se vladajući hvalili, komunalna 
infrastruktura zapuštena, da se može kvalitetnije 
ulagati i voditi kastavsku kulturu. S gotovo 70 mi-
lijuna kuna gradskog proračuna trebamo učiniti 
više i brže. Uskoro završava 3. godina mandata 
ove vlasti, a ista otvorena pitanja i dalje su tu (ka-
nalizacija, novo groblje, nova školska zgrada, spoj 
ceste sa Srdočima, reciklažno dvorište, Dom kul-
ture na Šporovoj jami, Dom zdravlja itd.)

Nije nam u interesu samo zanovijetati ili prigo-
varati, želimo samo da se poštuju i drugačija rje-
šenja, drugačija mišljenja, jer strančarenje i poli-
tiziranje ne donosi dobrobit našim sugrađanima.

Jedan je događaj možda i najviše obilježio 
2019. godinu, a to je zaslužena mirovina, a na naš 
prijedlog i dodijeljena Nagrada za životno djelo 
našem župniku dr. Franji Jurčeviću. Želimo mu 
da ga još dugo viđamo u Kastvu u neformalnom 
izdanju, a puno uspjeha u pastoralnom i društve-
nom radu želimo našem novom župniku Marinku 
Kajiću. 

Želimo svim građanima ugodne božićne i 
novogodišnje blagdane, uspješnu cijelu sljedeću 
godinu na privatnom i poslovnom planu. 
Zadovoljstvo i dobar život svih građana u našem 
gradu jest i naše zadovoljstvo!  

Mirella Mladin (IDS)
Tijekom ove godine napravljeni su vidljivi po-

maci u svim segmentima razvoja grada, no najviše 
su se osjetili na području kulture i turizma. Trud i 
ulaganja dala su rezultate, pa je naša tradicionalna 
Bela nedeja dosad bila najbolje organizirana što 
zaslužuje velike pohvale jer ova je manifestacija 
podignuta na novu razinu. Isto tako i ostala kul-
turna događanja u gradu, koja su pratila i ulaga-
nja u infrastrukturu, pa smo dobili Kuću belice 
kao jedan živi spomenik autohtonoj baštini našeg 
grada.

Turistički rast također je sve izraženiji, imamo 
sve veći broj iznajmljivača te sve bolju popunje-
nost, a Kastav je dobro pozicioniran kao tražena 
izletnička destinacija. Centralnu ulogu u svemu 
tome ima naša šuma, u koju se također ulaže pa su 
ove godine postavljene bicikle, a koja je postala 
pravi „brend“ grada i svakodnevno privlači ljude 
iz čitave regije. Smatram da bismo mogli još malo 
poraditi na njenoj uređenosti, dodati putokaze i 
klupice, kako bi doista „zasjala“ na pravi način.

U uspješne manifestacije valja ubrojiti i naš 
kastavski Advent, koji će ispuniti ove blagdanske 
dane događanjima, stoga pozivam građane da kraj 
godine provedu u opuštenoj atmosferi i svima že-
lim sretan Božić i uspješnu 2020. godinu. 
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OŠ MILAN BROZOVIĆ

Skalini Istarskog tabora 3 691 308 / 601 069

DJEČJI VRTIĆI

VLADIMIR NAZOR
Skalini Istarskog tabora 1

829 360 / 829 361

KASTAFSKE SARDELICE
Šporova jama 1a

325 719

MAVRICA, Školska ulica 6 691 427

HALUGICA, Spinčići 47 276 717

TALIJANSKA SKUPINA, 
Školska ulica 8

098/480-5852

PONEŠTRICA, Ćikovići 26/4 225 138

KOCKICA, Brestovice 34/a 224 342

GRAD KASTAV 
Zakona kastafskega 3 | www.kastav.hr |  info@kastav.hr

Centrala/Tajništvo 688 201 Primanje stranaka:
pon 8,00 - 11,00
uto 13,00 - 17,00
sri 12,00 - 15,00
čet                        -
pet 8,00 - 11,00

Fax 691 454

Porta/Informacije 688 209

Komunalni poslovi 691 453

MATIČNI URED KASTAV

Zakona kastafskega 3 691 411 svaki dan 8,30 - 14,00
odmor 11,00 - 11,30

TURISTIČKA ZAJEDNICA GRADA KASTVA

Trg Matka Laginje 5
info@kastav-touristinfo.hr

691 425 pon - pet  8.00 - 20.00
sub 9.00 - 13.00

Važniji telefonski
brojevi i adrese

SAVJETOVALIŠTE ZA DJECU, MLADEŽ, BRAK I OBITELJ GRADA KASTVA

Uprava Grada Kastva,
Zakona kastafskega 3

098 980 6211 uto 17,00 - 20,00

GRADSKA ORGANIZACIJA CRVENOGA KRIŽA KASTAV

Put Vladimira Nazora 6
Zdenka Badanjak

099 210 9748

DOBROVOLJNO VATROGASNO DRUŠTVO KASTAV

Trg sv. Lucije 2 691 377, 098 800 794
091 691 3771

UDRUGA KASTAFSKO KULTURNO LETO

Trg Matka Laginje 4
www.kkl.hr, kkl@kkl.hr

691 610 / 691 611

UDRUGA UMIROVLJENIKA I STARIJIH OSOBA

Dom Braće Milih, Rubeši 65 224 773 čet 16,00 - 18,00

KABEL KANAL (KABLOVSKA TV)

Ćikovići 58 224 448 
098 449 966

ERSTE BANKA

RUBEŠI
Rubeši 78/a

072 376 815 pon, sri, pet 8,00 - 15,00
uto, čet 12,00 - 19,00

CENTAR ZA SOCIJALNU SKRB

Centrala 499 101

Socijalni radnik  
Tomislav Mijatović

499 138

OIB 54394236461
Erste Steiermarkische bank d.d. IBAN HR82 2402006 1818000003

ZDRAVSTVENA STANICA DR. KAJETAN BLEČIĆ 
Šporova Jama 1

dr. Iva Lisica 691 571

dr. Vesna Zavidić 691 307

dr. Nataša Dančulović
Škalamera (pedijatar)

691 496

dr. Arijana Jovanović- 
Dangubić (stomatolog)

691 418

dr. Tamara Smaila 691 394

patronažne sestre 691 092

LJEKARNE

Rubeši 112 (Martina Peršić
Turato, mag. pharm.)

224 397 pon - pet 7,00 - 20,00
sub 7,00 - 14,30

Šporova jama 7/a
(mr.ph. Vladimira Margetić)

276 164 pon - pet 7,00 - 20,00
sub 7,30 - 15,00

POŠTA KASTAV

Trg Matka Laginje 12/a 525 819 / 525 818

JAVNI BILJEŽNIK

Trg Matka Laginje 1 691 070 pon, sri 8,30 - 12,00
uto, čet 13,00 - 17,00
pet 8,30 - 13,00

ŽUPNI URED SV. JELENE

Školska ulica 2 691 001, 691 002

MUZEJSKA ZBIRKA KASTAVŠTINE

Prolaz Ivana iz Kastva 1
marko.badurina@ppmhp.hr 

(ostale dane po najavi i
dogovoru)

213 578 1. 10. - 31. 5.
uto, čet 10,00 - 12,00
sri 18,00 - 20,00
1. 6. - 30. 9.
uto, čet 10,00 - 12,00
sri, pet, sub, ned 17,00 - 21,00

KNJIŽNICA I ČITAONICA

Put Vladimira Nazora 3
grad.kastav.knjiznica.
kastav@ri.t-com.hr

691 049 pon, sri, pet 8,00 - 14,00
uto, čet 14,00 - 20,00
druga subota u mjesecu
 8,00 - 13,00

dnevni odmor    ujutro  11,00 -11,30
                poslijepodne 17,00 -17,30

gradski info

(15.06. - 01.09.)
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Mjesni odbori grada Kastva

Komunalne službe
HEP – ELEKTROPRIMORJE – DEŽURNA SLUŽBA 0900 300 412

Opatija, Varljenska cesta 9 204 687/ 718 450 

Rijeka, Viktora Cara Emina 2 204 111/204 204

KD VODOVOD I KANALIZACIJA

Rijeka, Dolac 14 211 906 / 353 222

KD ČISTOĆA

Rijeka, Dolac 14 0800 99 99 00 / 353 409

KD AUTOTROLEJ

Rijeka, Školjić 15 311 400 / 060 151 151

ODRŽAVANJE JAVNE RASVJETE

Komunalni poslovi 691 453

UPRAVA GROBLJA

Groblje Kastav 688 222 

DIMNJAČARSKI POSLOVI

Dimnjačarstvo Valjak d.o.o. 042/731 304 / 091 430 91 95 / 091 430 91 96

ČIŠĆENJE SEPTIČKIH JAMA

Komunalno društvo
Vodovod i kanalizacija d.o.o.
Dolac 14, Rijeka

353 222 / 211 906

I. POLICIJSKA POSTAJA

Đure Šporera 4 335 234

DRŽAVNA UPRAVA ZA ZAŠTITU I SPAŠAVANJE

112

VETERINARSKA STANICA RIJEKA

Rijeka, Stube Marka Remsa 1 345 033 / 320 263

ŠUMARSKA SLUŽBA

Revirnik Goran Šoštarić 099/2109 012

MJESNI ODBOR KASTAV

Zakona kastafskega 3, Kastav. | e-mail: mo.kastav@kastav.hr
mob. 095 399 87 88 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-kastav

MJESNI ODBOR BRNČIĆI

Brnčići 66, Kastav. | e-mail: mo.brncici@kastav.hr
mob. 091 258 75 00 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-brn-i-i

MJESNI ODBOR REŠETARI

Štivar 13, Kastav | e-mail: mo.resetari@kastav.hr
mob. 091 222 07 93 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-re-etari
Facebook profil: Mjesni odbor Rešetari

MJESNI ODBOR SPINČIĆI

Spinčići 47, Kastav. | e-mail: mo.spincici@kastav.hr
mob. 091 441 11 87 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-spin-i-i

MJESNI ODBOR RUBEŠI

Dom Braće Milih, Rubeši 65, Kastav | e-mail: mo.rubesi@kastav.hr
mob. 098 469 622 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-rube-i
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14-31/12/2019
s najljepšim pogledom

Advent



* O
rganizator zadržava pravo izm

jene program
a bez prethodne najave

Antonjski rog
PETAK, 17. I.  U 17,30  – KASTAV – Fortica/Trg Matka Laginje
Svečano uručivanje kjuča od Grada Pusnemu gradonačelniku

Doček 11. Rally maškaranih oktanaca  
Halubje – Liburnija
SUBOTA, 18. I. u 10,30 –  KASTAV

Kako se delaju pusne rožice za krabujosnice  
pokaževat će Sonja Vlah
PETAK, 31. I. OD OD 19,00 DO 21,00 – KASTAV  
– Idičina peknjica

Doček Frlanskeh zvončari
SUBOTA, 1. II.  U 9,30 – RUBEŠI 

U 11,00 - JURČIĆI 
U 15,30 – TRINAJSTIĆI

(Ako bude grdo vreme, dočekat ćemo jih 8. II.)

Maškarani tanac Dječjega vrtića Vladimir Nazor
KASTAV – Šator pul Školske sportske dvorani

11. Memorijalni Balinjera spust pul Spinčić
PETAK, 21. II.  U 16,45 – SPINČIĆI  – Nastup GD „Spinčići“ 

OD 16,45 DO 17,00 - Prijave 
U 17,00 – Start Spusta

Doček Grobničkeh dondolaši
SUBOTA, 22. II. U 11,00 – KASTAV – TRG MATKA LAGINJE 

22. Ribarska fešta pul Trinajstić
SUBOTA, 22 II. U 17,00 – TRINAJSTIĆI  

Doček Mučićeveh zvončari i maškar
NEDJELJA, 23. II. U 13,30 – RUBEŠI 
(vrijeme/sat dolaska ovisi o vremenskim prilikama)

Doček Halubajskeh zvončari
PONEDJELJAK, 24. II. U 13,30 – KASTAV – TRG MATKA 
LAGINJE
Pusni judi, mići i veli, cel dan po seleh pobiraju jaja

Dječji vrtić Vladimir Nazor sudi mićemu Pustu
SRIJEDA, 26. II. U 12,00 – KASTAV – TRG MATKA LAGINJE 
/ GRADSKA LOŽA

Osuda i važiganje Pusta
SRIJEDA, 26. II. U 17,30 – RUBEŠI
U 18,30 – JURČIĆI

Pust
Program  
događanja

POKROVITELJ: ORGANIZATOR:

MAŠKARANI CENTAR KASTAV – PUSNI TANCI  
– ŠATOR PUL ŠKOLSKE SPORTSKE DVORANI

PET SUBOT, OD 18. I. DO 15. II. – od 21:00 do 04:00


